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سرمقاله

بستر تولید خودوری 
ارزان فراهم شود  

یکــی از عوامــل کیفیت 
پایین خودرو های تولیدی، 
دادن قول تولید خودرو در 
تیراژ بالاتر توسط بعضی از 
مســئولان بدون در نظر گرفتــن ظرفیت و توان 
خودروسازان اســت. اگر نظام تعرفه ای و قیمت 
گذاری صحیح ارز داشته باشیم، می توانیم خودروی 
ارزان تری نسبت به میانگین قیمت جهانی تولید 
کنیم. بزرگترین دغدغه، چالش و مانع حال حاضر 
صنعت خودروسازی سیاست گذاری دولتی و عدم 
اجرای سیاست های کلی نظام است. سیاست های 
کلی اصلاح الگوی مصرف، سیاســت های کلی 

تشویق سرمایه...

  امیرحســین کاکایــی، 
کارشناس خودرو
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۱۰۰۰ نخبه 
در مسیر استخدام 

در دستگاه های دولتی

3۷0 هزار میلیارد تومان منابع به طرح های عمرانی اختصاص می یابد

پروژه های عمرانی روی  ریل  پیشرفت
صفحه2

صفحه3

جهش تولید خودرو در کشور
میزان  تولید  خودرو 2۷ درصد   رشد   داشته   است

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در سال جاری 
با مساعدت سازمان اداری استخدامی ۱۰۰۰ نفر از 
نخبگان در مسیر استخدام در دستگاه های اجرایی 
قرار گرفته اند. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سید 
سلمان سیدافقهی با حضور در یک برنامه تلویزیونی، 
ضمن تاکید بر لزوم اطلاع رسانی در حوزه نخبگان، 
گفت: بنیاد ملی نخبگان تلاش دارد انتظارات مردم 
و رهبری را در حوزه نخبگان برآورده کند. وی افزود: 
بنیاد در صدد اســت با ارائه طرح هــا و برنامه های 
مختلف، فضای صرفاً دریافت خدمت را به سمت حل 
مسائل مهم کشور جهت دهی کند که البته فرد نخبه 
برای این مهم باید ابزار کافی در اختیار داشته باشد تا 
بتواند به اثربخشی مورد انتظار در جامعه برسد. یکی از 
ابزارهای مهم برای نیل به این هدف، اشتغال نخبگانی 
است. سید افقهی ضمن تأکید بر لزوم تنوع  بخشی 
به مسیرهای به کارگیری نخبگان، به اجرای طرح 
بورسیه صنعتی اشاره کرد و ادامه داد: اشتغال نخبگان 
یک چالش بزرگ برای کشور است به خصوص اینکه 
نمی توان همه نخبگان را در دستگاه های دولتی و 
در بخش دولتی مشغول به فعالیت کرد. بنیاد ملی 
نخبگان برای پاسخ به این نیاز طرح های مختلفی 
از جمله بورسیه صنعتی را طراحی و اجرا می کند تا 
فرد متناسب با رشته تحصیلی در شرکت و صنعت 
پذیرنده مشغول فعالیت شود. قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان اضافه کرد: در این طرح، فرد مســتعد در 
هنگام تحصیل با صنعت و ادبیات آن آشنا می شود 
و می تواند به تجربه و توانمندی لازم برای اثرگذاری 
در حوزه صنعت برسد و آموزش های غیردانشگاهی 
را نیز فرابگیرد تا پس از دوران تحصیل، به شــرط 
رسیدن به اســتانداردهای لازم، وارد فضای جدی 
حل مسئله در شرکت پذیرنده شود. وی یادآور شد: 

بنیاد ملی نخبگان متناسب...

اجتماعی

شهردار تهران موضوع آلودگی هوا را از چالش های 
اصلی شهر دانست و گفت: شهروندان از این مشکل 
در رنج هستند. به همین منظور تفاهم مهمی با وزیر 
صمت و وزیر نیرو و سازمان محیط زیست امضا شد. 
تهران به ســمت برقی ســازی خواهد رفت. ۱۰۰۰ 
دستگاه اتوبوس برقی قرارداد شــده است. علیرضا 
زاکانی شهردار تهران گفت: در تهران ۱۲هزار هکتار 
بافت ناپایدار داریم که حدود ۴۶۰۰ هکتار آن بافت 
فرسوده اســت. یعنی مؤلفه های سه گانه ناپایداری، 

ریزدانگی و نفوذناپذیری را دارد.
وی با بیــان اینکــه هــدف در کمیســیون ماده 
۵ تســهیل گری و طرح های موضعــی و موضوعی 
اســت، اظهار کرد: ۲۶ طرح از این دست به تصویب 
رسیده است. مثلا طرح محله کن که ۵هزار  پلاک را 
ساماندهی کردیم. این ۵هزار  پلاک دچار فرسودگی 
و ویرانگری شده بودند. ضمنا خیابان قزوین، فداییان 
اســلام، خیابان دماوند مورد بررســی قرار گرفت. 
برای آنکه بتوانیم حق مــردم را در کلان موضوع در 

کمیسیون ماده ۵ مورد دقت قرار دهیم.
وی ادامه داد: سال گذشته ۴ هزار پروانه نسبت به سال 
۱۴۰۰ بیشتر صادر شد و این میزان ۶۷ درصد بیشتر 
در بافت فرسوده بود. امسال نسبت به مدت مشابه رشد 
حدود ۳۰۰درصدی صدور پروانه داشــته ایم. تقریبا 
برابر با کل مدت زمان ۱۴۰۰. شهردار تهران با بیان 
اینکه خیلی از محلات فرسوده تعیین تکلیف نشده 
و نگاه کارشناسی درستی درباره آنها وجود نداشت، 
گفت: ضمنا از قواعد سال ۹۱ در طرح تفصیلی عبور 
شــده بود. ما ۷ مورد را در این رابطه برطرف کردیم. 
هدف دولت خدمت گزار و مدیریت شهری باز کردن 
گره از زندگی مردم، زیست پذیر کردن شهر و رفاه و 

آرامش برای مردم است.
زاکانی با تاکید بر اینکه ما پروژه های عمرانی ناتمام 
شــهر را فعال کردیم، تصریح کرد: همه پروژه های 
کلان فعال هستند. ۹.۲ کیلومتر آزادراه امسال افتتاح 
می شوند. ۱.۵ درصد از ترافیک شهر با افتتاح بزرگراه 

شهید شوشتری برطرف خواهد شد.
وی افزود: در پروژه ساخت ادامه اتوبان یادگار امام به 
صورت دو شیفت مشغول کار هستیم.اتوبان شهید 
بروجردی به طول ۴.۷ کیلومتر آماده است و بخش 
مهمــی از آن همین ماه افتتاح می شــود و در غرب 
تهران یک بزرگراه پیوســته مانند بزرگراه امام علی 
خواهیم داشت. شهردار پایتخت با اشاره به تونل شهید 
متوسلیان گفت: این تونل از انتهای صیاد تا آزادگان 
به طول ۹.۸ کیلومتر امسال آغاز می شود و تا ۳ سال 

دیگر به بهره برداری خواهد رسید.
وی با بیان اینکه ۱۱۰ میلیون متر مربع مســاحت 
معابر تهران است، تاکید کرد:  سالی ۱.۵ میلیون تن 
آسفالت هر ســال برای ترمیم معابر شهر نیاز است، 
این در حالی است که عقب ماندگی مفرطی در حوزه 
آسفالت وجود دارد. امسال هدف گذاری برای رسیدن 

به ۱.۵ میلیون تن آسفالت است. هفته گذشته از ۸۰۰ 
هزار تن آسفالت در معابر عبور کردیم. به طوری که 
یک سوم در معابر بزرگ و مابقی در معابر دیگر شهر 

ریخته خواهد شد.
زاکانی که در یک برناکه تلویزیونی سخن می گفت، 
افزود: بررسی ها انجام شده و الان معلوم است در کدام 
معابر باید آسفالت ریخته شود. شهردار تهران با تاکید 
بر اینکه دو کارخانه جدید آســفالت در غرب و شرق 
تهران مستقر شده است، اظهار کرد:  برای استمرار 
نهضت آسفالت ریزی و رضایت مردم تصمیم گرفتیم 

تولید را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه ۹۸ تقاطع ناقــص در تهران وجود 
داشت که باعث طولانی تر شــدن راه مردم به اندازه 
۷۹۰ کیلومتر شده بود، گفت: اصلاح این ۹۸ تقاطع 
از سال ۱۴۰۰ در دستور کار قرار گرفت. اصلاح برخی 
از این تقاطعات پروژه چند ماهه اســت. اصلاح این 
تقاطعات حــدود ۷۳۰ کیلومتر راه مــردم را کوتاه 
می کند. ۱۱ تقاطع سال گذشته اصلاح شد. ۲۸ تقاطع 
امسال شروع شده و تا سال آینده همه تقاطعات اصلاح 
می شود. این باعث کاهش مصرف سوخت تا روزانه 
یک میلیون لیتر خواهد شد. ازجمله این تقاطعات، 
تقاطع انتهای شهید باقری به شهید بابایی است که 
البته این تقاطع مشکل معارض دارد که بزودی این 
معارضین رفع می شــود . زاکانی در قسمت دیگری 
از صحبت هایش به برنامه هــا در حوزه حمل و نقل 
عمومی پرداخت و بیان کرد: ۴۵درصد بودجه امسال 
شهرداری به حمل ونقل عمومی اختصاص یافته است. 
البته این کف ماجراســت. ما قرارداد ۳هزار اتوبوس 
جدید برای تهران بسته و پول آن را پرداخت کردیم 

که هزار اتوبوس از این تعداد برقی است.
وی ســپس به تحقق بودجه پرداخت و گفت: سال 
گذشــته ۱۵۸ درصد تحقق بودجه داشتیم. ۱۳۷ 
درصد آن در حوزه نقد نســبت به مصوب شورا بوده 
اســت. زاکانی با بیان اینکه  با رویکرد فعال و با کمی 
فکر به موضوعات پرداخته ایم، تاکید کرد: امســال 
امیدواریــم ۱۲۶۰ اتوبوس جدید به تهــران اضافه 
شود. تا پایان سال نیز حدود ۵۰۰ اتوبوس نوسازی و 
بازسازی خواهد شد. وی در مورد مترو هم خاطرنشان 
کرد: بازسازی واگن های مترو نیز ادامه دارد. تا پیش از 
امسال در یک سال و نیم گذشته ۱۴ کیلومتر خط با ۱۰ 
ایستگاه جدید افتتاح شده است. امسال اما حدود ۲۰ 

کیلومتر با ۱۳ ایستگاه جدید افتتاح می شود.
شهردار تهران افزود: پرند نیز متروی ۲۰ کیلومتری با 
یک ایستگاه است که امسال افتتاح خواهد شد. تا ماه 
آینده ایستگاه پرند افتتاح می شود. موضوع برق آن 
فقط باقی مانده است. زاکانی با بیان اینکه هر کیلومتر 
متروی جدید حدود ۲ هزار میلیارد تومان هزینه دارد، 
گفت:حفاری خط ۱۰ نیز به زودی شــروع می شود. 
در مورد خط ۹ هم تفاهم نامه امضا شده و کار شروع 

خواهد شد. خطوط ۸ و ۱۱ نیز سال آینده.

معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی از 
بهره برداری ۷۳ سالن نمایش با ۹ هزار و ۹۰۸ صندلی 
تا پایان ســال و تایید نهایی ۱۰ طرح پژوهشی در 
حوزه سینما خبر داد. قادر آشنا اظهار داشت: در سال 
گذشته دو اقدام خوب انجام گرفت؛ نخستین اقدام 
این بود که مجموعه همکاران ما در سینماشهر، تلاش 
کردند سینماهایی که بعضا از رده خارج شده بودند و 

مشکلاتی داشتند را به چرخه اکران برگردانند.
وی یادآوری کــرد: در ســال ۱۴۰۱، ۲۲ مجتمع 
سینمایی ساخته شد که به بهره برداری رسید و ۸۱ 
سالن سینمایی با ۹ هزار و ۶۱۲ صندلی به مجموعه 
اضافه شد. آشنا گفت: از ابتدای امسال نیز تاکنون ۱۳ 
سالن با سه هزار و ۲۴۸ صندلی مورد بهره برداری قرار 
گرفته و پیش بینی می شود با مجوزهایی که صادر 
شده و بازرسی هایی که صورت گرفته، تا پایان سال، 
۷۳ سالن نمایش افتتاح و ۹ هزار و ۹۰۸ صندلی هم به 

این مجموع اضافه  شود.
معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
همچنین درباره عملکرد دولت سیزدهم در این حوزه 
با اشاره به فعالیت دو اداره کل زیر مجموعه این معاونت 
یکی در زمینه مباحث مبنایی، فکری، اندیشه ای و 
آموزشی و دیگری در زیرســاخت تکنولوژی اظهار 
داشــت: اداره کل دفتر مطالعات و دانش سینمایی 

سه وظیفه شامل پژوهش، آموزش و مطالعات دارد.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به تکلیف دولت بر توجه 
به بخش پژوهش نیز سال گذشته درصدی از بودجه 
به پژوهش هایی که از سال ۹۵ به این سمت صورت 
گرفته بود، اختصاص یافت. پژوهش های خیلی خوبی 

صورت گرفته که جای تقدیر هم دارد.
آشــنا می گوید: این پژوهش ها هیچ وقت در منظر 
هنرمندان و نویسندگان قرار نگرفته است. نخستین 
کاری که انجام شد این بود که پژوهش ها در سایت 
معاونت توسعه فناوری و مطالعات سینمایی که لینک 
آن در سازمان سینمایی هم قرار دارد، گذاشته شد و 

تمام محققان می توانند از این پژوهش ها بهره ببرند.
وی افزود: فراخوان هایی هم اعلام کردیم که در پی 
آن، امسال ۹۱ طرح پژوهشی به دست ما رسیده که 
در شورای پژوهشی به آنها پرداخته و نزدیک به ۳۰ 
طرح تصویب شــد تا پروپوزال خود را ارائه کنند و از 
این تعداد ۱۰ طرح به تصویب نهایی رسید و به وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری و عطف برای تایید نهایی 
ارسال شد. این اتفاق بزرگی بود و در سال گذشته هم 
از مجموع طرح های پژوهشی، ۱۰ طرح مراحل نهایی 

خود را طی می کنند.
آشنا با اشــاره به زمان بر بودن طرح ها از ۶ تا ۱۲ ماه 
اظهار داشت: برای همین کار با تمامی مراکز پژوهشی 
اعم از پژوهشــگاه ها، پژوهشــکده ها، دانشکده ها و 
دانشگاه هایی که در حوزه سینما، علوم اجتماعی و 
حتی روان شناسی فعالیت دارند به طور معمول مکاتبه 

کرده و نظرات آنها را نیز دریافت کردیم.

معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
گفت: در حوزه پژوهش دو شورا فعالیت دارند که در 
شورای نخست، تمامی درخواست هایی که دریافت 
می شود مورد بررسی قرار گرفته و در نهایت به آنها 
مجوز اعطا می شود و اگر کسی اعتراضی داشته باشد 
به شــورای مرکزی مجموعه ارجاع و در آنجا به این 
درخواست ها نیز در صورت تایید مجوز اعطا می شود. 
در کارآفرینی و اشتغال یکی از بحث هایی که به آن 

توجه داریم همین است.
آشــنا همچنین گفت: تعداد آموزشــگاه های آزاد 
ســینمایی از ۲۸۰ مورد در سال ۱۴۰۰ هم اینک به 
۳۴۷ آموزشگاه رسیده اســت. وی افزود: در حوزه 
مطالعات نیز، تقریبا در تمامی فعالیت هایی که انجام 
می شود تلاش بر این است تا پیوست مطالعاتی راجع 
به ارزیابی ما از جشنواره ها و فعالیت هایی که در بدنه 
سازمان سینمایی انجام می شــود و نظرسنجی را 

دربرداشته باشد.
معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی در 
عین حال از مواردی که راجع به آن مطالعه می شود 
به فروش فیلم های ایرانی در خارج از کشور و برعکس 
اشاره کرد و گفت: گزارش سالانه و ماهانه سینمای 
کشور و آمار دهه های ســینمایی انجام شده است و 
اکنون فروش ماهانه و ســالانه سینمای کشور هم 
احصاء و بارگزاری می شــود. کتاب هایی هم در این 

زمینه منتشر شده است.
وی که در دو استان کشور مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی بوده، با اشاره به کار ابداعی معاونت فناوری 
و توسعه و ارائه آن به ســازمان سینمایی با نام »مهر 
سینمای ایران« گفت: در جای جای کشور گروه های 
تئاتری فعالیت دارند و روز ملی و جهانی تئاتر دور هم 
جمع می شــوند که در اردیبهشت برگزار می شود و 
اردیبهشت به بهار تئاتر ایران مرسوم است و گروه های 
تجسمی هم به مناسبت های مختلف دور هم جمع 
می شوند اما در حوزه سینما هیچ جریان سینمایی 
که بتواند محور همه سینماداران باشد وجود نداشت.

آشنا گفت: درست است که انجمن سینمای جوان 
در اســتان ها فعالیــت دارد اما فقط برای کســانی 
اســت که با این انجمن آن هم در حوزه فیلم کوتاه 
ارتباط دارند و کسی جز در موارد استثنایی حالی از 
سازندگان فیلم های داستانی، فیلم بلند، سینماداران، 
تدوین گران، پژوهشــگران، اســاتید و مدرســان 

نمی پرسید.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته آیین نامه ای تدوین 
شد که شامل تجلیل و تکوین جریان سینمای کشور 
اعم از بخش خصوصی، بخش پژوهشــی و علمی، 
سینماداران، تهیه کننده، کارگردان و بازیگران است. 
سال گذشته، نخستین دوره آن برگزار شد و به دلیل 
این که به جریانات مهر، شهریور و آبان منتهی شد، 
آنگونه که بایسته و شایسته بود صورت نگرفت. هر 

چند که در ۲۱ استان کشور انجام شد.

معــاون اول رئیــس جمهــور گفت: بنــادر از 
ظرفیت هــای مهم برای پیشــرفت و توســعه 
محسوب می شــود و با توجه به داشتن ۲۷۰۰ 
کیلومتر دسترسی به سواحل، اگر تمرکز بیشتری 
در این زمینه صورت گیرد، بنادر می توانند نقش 
اثرگذاری در توســعه کشور داشــته باشند. به 
گزارش حوزه دولت خبرگزاری تســنیم، جلسه 
هیئت دولــت صبح امــروز )چهارشــنبه( به 
 ریاســت محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 

برگزار شد.
مخبر در این جلسه با اشاره به طرح ها و پروژه های 
متعدد که در هفته دولت در سراسر کشور مورد 
بهره برداری قرار گرفت، گفت: چندین هزار طرح 
و پروژه در این روزها افتتاح شــده که لازم است 
اطلاع رسانی مستمر انجام شود تا افکار عمومی 
در جریان گزارش این دستاوردها و اقدامات قرار 
گیرد. وی از وجود بنــادر مختلف به عنوان یکی 
از مزیت های کشور برای توسعه یاد کرد و افزود: 
بنادر از ظرفیت های مهم برای پیشرفت و توسعه 
محسوب می شــود و با توجه به داشتن ۲۷۰۰ 
کیلومتر دسترسی به سواحل، اگر تمرکز بیشتری 
در این زمینه صورت گیرد، بنادر می توانند نقش 

اثرگذاری در توسعه کشور داشته باشند. در این 
جلسه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گزارشی 
از سفر خود به استان زنجان ارائه کرد و گفت: در 
این سفر یک کارخانه کنتورسازی راه اندازی شد 
که از نتایج سفر رئیس جمهور به این استان بود. 
وزیر نفت نیز حضور رئیس جمهور در ســکوی 
تولید گاز در فــاز ۱۱ میدان پــارس جنوبی را 
اتفاقی کم نظیر توصیف کرد و افزود: اگرچه بنا 
بر مسائل ایمنی و امنیتی قرار بود هنگام حضور 
رئیس جمهور فاز ۱۱ پارس جنوبی برای دقایقی 
خاموش شــود ولی رئیس جمهور اجازه ندادند 
و اعلام کردند کــه روند تولیــد گاز حتی برای 

لحظه ای متوقف نشود.
معاون اجرایــی رئیس جمهور هم با اشــاره به 
اقدامــات متعــدد و کارهــای بزرگــی که در 
اســتان های مختلف انجام می شود، تاکید کرد: 
اخبار این فعالیت ها باید در جامعه دیده شود و 
ضرورت دارد برای تبیین اقدامات در طول سال 
برنامه ریزی کنیم. افتتاح خط تولید انســولین 
در کشــور نیز از اقداماتی بود که معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهور در این جلســه به آن 

اشاره کرد.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: با استفاده از 
سامانه و رادارهای بومی تمامی تحرکات دشمنان را 
در پایگاه هایشان رصد می کنیم و با صراحت می گویم 
که هیچ مشکلی برای کشــف و درگیری با هرنوع 

پرنده ای از هر نسلی که باشد را نداریم.
امیر علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران، حجت الاسلام و 
المسلمین محمد باقر روشن دل رئیس اداره عقیدتی 
سیاسی به همراه جمعی از فرماندهان، مسئولان و 
کارکنان این نیرو بمناسبت دهم شهریور روز پدافند 
هوایی با حضور در مرقد مطهر امام خمینی)ره( با 

آرمان های امام راحل تجدید پیمان کردند.
فرماندهان و کارکنان نیروی پدافند هوایی ارتش در 
این مراسم ضمن تجدید میثاق با آرمان های والای 
امام راحل، شهدا و مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
با نثار تاج گل و قرائت فاتحه به مقام شامخ معمار کبیر 
انقلاب اسلامی ادای احترام کردند. امیر صباحی فرد 
در این مراسم گفت: به ملت همیشه در صحنه ایران 
اســلامی اعلام می کنم که فرزندان شما در ارتش 
و خاصه در نیروی مقتدر پدافنــد هوایی ارتش، بر 
سر عهد و پیمانی که بســته اند، ایستاده اند و اجازه 
هیچ گونه تعدی به آسمان نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران را نداده و نخواهد داد.
وی با اشــاره به اینکه تجربه ۸ سال دفاع مقدس به 
ما یاد داد که باید یــک پدافند هوایی مقتدر و قوی 
داشته باشیم، تصریح کرد: جنگ تحمیلی را در حالی 

پشت سر گذاشتیم که حداقل تجهیزات را، آن هم 
تجهیزات غیربومی و وابسته به  خارج داشتیم، اما 
امروز در شرایط و جایگاهی هستیم که توان دفاعی 

ما قابل مقایسه با ۸ سال دفاع مقدس نیست.
فرمانده نیروی پدافند هوایــی ارتش با بیان اینکه 
کارکنان توانمند این نیرو از لحظه لحظه زمان برای 
پیشبرد اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
استفاده می کنند، خاطرنشــان کرد: با استفاده از 
سامانه و رادارهای بومی تمامی تحرکات دشمنان را 
در پایگاه هایشان رصد می کنیم و با صراحت می گویم 
که هیچ مشکلی برای کشــف و درگیری با هرنوع 
پرنده ای از هر نسلی که باشد را نداریم. وی با اشاره به 
ساخت و تولید تجهیزات بومی و پیشرفته این نیرو 
گفت:  نیروی پدافند هوایی سدی محکم و آهنین در 

برابر هرگونه تجاوز احتمالی دشمنان است.
صباحی فرد با بیان اینکه سامانه سلا ح های راداری 
و موشــکی بومی، پدافند هوایــی را به یک قدرت 
قابل اتکا در منطقه و دنیا تبدیل کرده است، تصریح 
کرد: نیروی قدرتمند پدافند هوایی با اســتفاده از 
ســامانه  های بومی و داخلی جدید خــود آمادگی 
مقابله و انهدام هرگونه تهدید در آسمان امن کشور 
عزیزمان را دارد و این قدرت بازدارندگی دفاعی مهم 
توکل به خداوند متعال، استفاده از منویات راهبردی 
فرماندهی معظم کل قوا)مدظله العالی( و اتکاء به 
دانش نیروی جوان متخصص و روحیه جهادی آنان 

میسر شده است.

مخبر: بنادر می توانند نقش اثرگذاری در توسعه داشته باشندحرکت تهران به سمت برقی سازی 

تمامی تحرکات دشمنان را رصد می کنیم

سياسیفرهنگی 

افتتاح ۷3 سالن سینمایی تا پایان سال 



اقتصاد2
ایران

وزیر اقتصاد:
ســرمایه گذاری در دو ســال 

گذاشته افزایش یافت
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفــت: ناترازی 
صندوق های بازنشستگی مانند دیگر ناترازی های 
کشــور میراث سیاســت ها و رویه های گذشته 
است.  سید احسان خاندوزی در مراسم رونمایی 
از صندوق بازنشســتگی تکمیلی اظهــار کرد: 
صندوقهای بازنشســتگی به دلیل سیاست های 
چندین ساله و رویه ها دچار ناترازی جدی بود و 
فقط مختص ایران نیست و سال هاست به دلایل 
مختلف در کشورهای متعددی ناترازی وجود دارد.

وی افزود: اساسا مسئله ناترازی موضوع میان مدتی 
است که به تدریج ایجاد می شود و به تدریج هم باید 
آن را علاج کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه 
داد: ناترازی در بانک هــا وجود دارد. البته ناترازی 
بانک ها ارتباط چندانی به تسهیلات تکلیفی ندارد 
و برخی مواقع در این زمینــه آدرس های غلطی 

داده می شود.
خاندوزی با بیان اینکه در لایحه برنامه هفتم فصلی 
را برای ناترازی صندوق ها در نظر گرفته اســت، 
گفت: امیدواریم این اراده در برنامه هفتم توسعه 
باقی بماند چرا که هر قدر تاخیــر بیندازیم باید 
این کار را انجام دهیم و مردم هم از سیاستگذاران 
خود همین مسأله را می خواهند. وی اضافه کرد: 
سرمایه گذاری در دو ســال گذاشته کمتر از ۲۰ 

درصد بوده که به ۵۰ درصد افزایش یافته است.

تحقق برداشت گاز حداکثری و 
بیشتر از قطر

عضو کمیســیون اجتماعــی مجلس بــه بیان 
توضیحاتی درباره تأثیر راه انــدازی فاز ۱۱ پارس 
جنوبی و اســتخراج گاز از این میــدان پرداخت. 
علی اصغر عنابســتانی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس درباره تأثیر راه اندازی فاز ۱۱ پارس جنوبی 
و استخراج بیشتر گاز گفت: مهندسین و متخصصین 
ایرانی به ویژه در عرصه های ویژه اثبات کرده اند که 
در لبه دانش جهانی حرکت می کنند و اگر به آنها 
اعتماد شود، به لحاظ دانش فنی از جهات مختلف در 
دنیا برتری دارند. وی در ادامه بیان کرد: متأسفانه در 
بعضی از مقاطع عدم اعتماد به توانمندی ها و دانش 
فنی داخلی باعث شده است که بسیاری از فرصت ها 
و مزیت هایی را که در اختیار داریم، از دست بدهیم. 
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: در حوزه 
توسعه میادین نفت و گاز و دانش مربوط به آن، به 
دلیل اینکه ایران کشور نفت خیزی است، در طول 
۱۰۰ سال گذشــته این دانش بومی شده است و 
فرزندان و متخصصین ایرانی به لحاظ دانش فنی 
توســعه این میادین نفتی در سازه ها و شکل های 

مختلف جز سرآمدهای دنیا هستند.
این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: متأسفانه در 
برخی مقاطع شاهد آن بودیم که دولت ها علی رغم 
وجود این مزیت ویژه در کشور، به دنبال استفاده 
از شرکت های خارجی برای توسعه میادین نفتی و 
گازی بودند که آنها هم در این زمینه اقدام خاصی 
را برای ما انجام ندادند. عنابستانی گفت: به عنوان 
مثال توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی به چند کشور 
مختلف از قبیل چین و برخی کشورهای اروپایی 
واگذار و قرارداد مربوطه هم با آنها منعقد شد، اما 
آنها این کار را انجام ندادند و علی رقم تعهدی که 
داده بودند کار را در نیمه راه رها کردند. اما وقتی در 
این مسئله به توانمندی داخلی اتکا شد، مهندسان 
و متخصصان داخلی کار را به نحو احسن خیلی 
زودتر از زمان بندی مشخص شده انجام دادند و فاز 
۱۱ میدان گازی پارس جنوبی را افتتاح کردند که 

می تواند گاز مصرفی ۲ استان را تولید کند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس ادامه داد: این 
موضوع افتخار بسیار بزرگی برای کشور است و از آن 
مهم تر یک حرف بزرگ پشت این افتخار است و آن 
این است که ساختار مدیریت کشور در همه دوره ها 
باید باور کند که به توانمندی های داخلی کشور اتکا 
کنیم. وی توضیح داد: در شرایط کنونی کشور، ما 
چاره ای جز این نداریم که به دانش فنی داخلی توجه 
کنیم تا ضمن حل مشکلات مختلف، فرآیند توسعه 
کشور انجام شود. اگر این مهم انجام شود، تحریم ها 
بی اثر خواهد شــد و در نتیجه خواهیم توانست از 
موضع قدرت بــا دنیا مذاکره کنیــم. این نماینده 
مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: در دولت کنونی فاز 
۱۴ پارس جنوبی که نیمه تمام بود، تکمیل و توسعه 
فاز ۱۱ هم که در گذشته هیچ اقدامی برای آن انجام 
نشده بود، به طور کامل انجام شد، در نتیجه میدان 
گازی پارس جنوبی به طور کامــل به بهره برداری 
رسید و در استخراج گاز از این میدان مشترک با قطر 
به شرایط خوبی رسیدیم. وی توضیح داد: هرچند 
در سال های گذشته این کشور بیش از ایران گاز از 
این میدان استخراج کرده بود اما اکنون میزان گاز 

استخراجی ایران از این کشور بیشتر شده است.

خبر

معاون رئیــس جمهور و 
رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور گفت: امسال 
۳۷۰ هــزار میلیارد تومان 
از منابــع باید به طرحهای 
عمرانی اختصاص می یابــد. داوود منظور در ادامه 
سفر به آذربایجان غربی و حضور در جلسه شورای 
اداری استان با بیان اینکه تکمیل طرحهای زیربنایی 
نیمه تمام از اولویتهای دولت ســیزدهم اســت و 
فهرست این طرحها مشخص شــده است، گفت: 
بودجه های تملک سرمایه ای نیز با همین رویکرد 

اختصاص می یابد تا اتمام طرحها سرعت یابد.
وی با بیان اینکه در ۵ ماهه نخست سال جاری ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان بازپرداخت اوراق مالی سالهای 
قبل انجام شده اســت، ادامه داد: اوراقی که امسال 
برای کل کشور منتشر می شود  ۱۹۰ همت است 
که صرفا به طرحهای نیمه تمام اختصاص خواهد 
یافت. منظور تجلیل مقام معظم رهبری از اقدامات 
دولت سیزدهم را مایه مباهات و ره توشه ای برای 
تداوم تلاش دانست و گفت: دغدغه دولت سیزدهم 
به صورت شبانه روزی، حل مشکلات مردم، تامین 
امنیت، آسایش و رفاه بیشتر، است تا زندگی به کام 

مردم کشور شیرین تر شود.
وی اظهار کرد: دولت در تلاش اســت که مســئله 

شناســی درســتی انجام داده و اولویت بندی در 
حل مشکلات و موانع توســعه ای در سطوح ملی 
تا شهرستانی انجام شود و رشــد و توسعه تسریع 
یابد. معاون رئیس جمهور گفت: استانها متناسب 
با شرایط موجود استانی، مسائل ویژه ای دارند که 
کمک می کنیم تا با تفویض اختیارات به استانداران 

و تمرکز زدایی مشکلات سریعتر رفع شود.
منظور با بیان اینکه با تلاشــهای انجام شــده در 

آذربایجان غربی، استان در مسیر رشد قرار گرفته 
است، اظهار کرد: این استان با توجه به ظرفیتهای 
بالقوه ای که دارد، می تواند بــه عنوان قطب های 
ترانزیتی، تجــارت خارجی و قطــب محصولات 
کشاورزی و معدنی در مسیر توسعه گامهای موثری 
بردارد که بخشی از ظرفیتهای موجود هنوز فعال 
نشده که نیاز است پشتیبانی های لازم برای به بهره 

برداری ازاین ظرفیت ها انجام شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: در بخش 
معدن استان آمایش معدنی و شناسایی ظرفیتهای 
موجود انجام شده است که نیاز است کمک شود تا 
با مشارکت بخش غیردولتی، سازمانهای توسعه ای 
و فعالان اقتصادی و ســرمایه گذاران این ظرفیتها 
بالقوه، بالفعل شوند. وی ادامه داد: در قانون تعیین 
شده بخشی از درآمدهای معادن باید صرف توسعه 
معادن شــود که مغفول مانده و بدرستی اجرایی 
نشده است که در تلاشیم اجرای درست این قانون 

عملیاتی شود.
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: تکمیل طرحهای 
راه آهن، بزرگراهی و ســهم استانی آذربایکان غربی 
از کریدور شــمال به جنوب، ارتقای شاخص تخت 
بیمارستانی، فضای آموزشی و تکمیل زیر ساختهای 
پایانه ای استان در دستور کار استاندار آذربایجان غربی 
قرار گیرد تا عقب ماندگــی های این حوزه ها مرتفع 
شود. وی ادامه داد: ابلاغ اعتبارات به مناطق سردسیر 
با هدف سرعت دهی به عملیات عمرانی و اتمام پروژه 

های نیمه تمام در دستور کار قرار می گیرد.
منظور اجرای طرحهای آبرسانی روستایی و دریاچه 
ارومیه را جــزو اولویتهای دولت دانســت و گفت: 
اعتبارات خوبی از محل اعتبارات محرومیت زدایی 
و توازن منطقه ای در جهت انتقال آب و آبرسانی و 
طرحهای سدسازی اختصاص یافته تا پروژه های 
نیمه تمام به بهره برداری برسد که وزارت نیرو نیز 

در این راستا به توفیفات خوبی دست یافته است.

۳۷۰ هزار میلیارد تومان منابع به طرح های عمرانی اختصاص می یابد

افزایش اعتبار طرح های عمرانی 

شیب تند کاهش قیمت ها در 
بازار خودرو

قیمت پژوپارس همچنــان در بازار تهران در 
مسیر کاهشــی حرکت می کند. آن طور که 
گزارش هــای میدانی در بازار خودرو نشــان 
می دهد، پژوپارس LX مــدل ۱۴۰۲ در بازار 
تهران به قیمت ۶۰۵ میلیون تومان به فروش 
 XU۷P رفت. این در حالی است که پژوپارس
مدل ۱۴۰۲ در بازار کاهش ۱۵ میلیون تومانی 
قیمت را تجربه کرد و به قیمت ۴۸۵ میلیون 

تومان رسید.
پژوپارس ELX-XU۷P مدل ۱۴۰۲ نیز افت 
۵ میلیون تومانی قیمــت را تجربه کرد و در 
بازار ۵۶۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. در 
این میان، پژوپارس ELX-TU۵ مدل ۱۴۰۱ 
در بازار خودرو ۵ میلیون تومان ارزان شده و 
به قیمت ۶۷۰ میلیون تومان رســیده است. 
پژوپــارس XU۷ مدل ۱۴۰۱ نیــز با کاهش 
۱۰ میلیــون تومانی، ۴۶۰ میلیــون تومان 

شده است.
بنا به این گزارش، در حــال حاضر پژوپارس 
XU۷P مدل ۱۴۰۲ در کارخانه ۲۹۱ میلیون 
 ELX-XU۷P و ۱۶۹ هزار تومــان، پژوپارس
مدل ۱۴۰۲ در حــدود ۳۲۷ میلیون تومان، 
پژوپارس XU۷P مدل ۱۴۰۲ در حدود ۲۶۰ 
میلیون تومان و پژوپــارس LX حدود ۲۷۵ 

میلیون تومان است.

صادرات ۲۸۰ میلیون دلاری 
فرش ماشینی

رئیس مرکز ملی فرش اظهــار کرد: به دنبال 
این هستیم تولید فرش دستباف صنعتی شود 
تا کارفرماها ملزم به بیمه قالیبافان باشــند و 
مشکل بیمه آن ها حل شــود. از طرف دیگر 
تامین بازار جهانی نیز راحت تر و سریع تر انجام 
خواهد شد. فرحناز رافع در پاسخ به اینکه چرا 
صادرات فرش ماشینی بیشتر از فرش دستباف 
است، اظهار کرد: این موضوع مرتبط با اقتصاد 

پنهان در حوزه فرش دستباف است.
به گفته وی این مرکز از سال ۱۳۹۹ برای حمایت 
از تولیدکننده و صادرکننده مجبور شده قیمت 
پایه صادراتی فرش را کاهش دهد. چرا که با این 
کار صادرکنندگان می توانســتند راحت تر و با 
مبلغ کمتری تعهد ارزی را ایفا کنند. بنابراین 
در ســال ۱۳۹۹ معدل پایه صادراتــی را ۲.۵ 
برابر قیمــت پایه صادراتی کاهــش دادیم که 
این موضوع نیز بر کاهش آمار رسمی صادرات 
تاثیرگذار بوده اســت. بنابراین در قیمت های 
کنونی فرش صادراتی نه تنها تورم لحاظ نشده 
بلکه قیمت کمتر از ســال ۱۳۹۹ محاســبه 
می شود. از طرف دیگر بخشی از فرش دستباف 

به صورت قاچاق صادر می شود.
رافع همچنین با اشــاره به سنتی بودن تولید 
فرش دستباف گفت: این موضوع هم در کمتر 
بودن صادرات فرش دستباف اثر داشته، چراکه 
فرش ماشــینی در کارخانه به سرعت بافته 
می شود، اما بافت فرش دستباف ممکن است 

دو تا سه سال طول بکشید.
رئیس مرکز ملــی فرش با بیــان اینکه فرش 
ماشینی تحریم نیست، تصریح کرد: اما فرش 
دستباف از مبدا تحریم اســت. بنابراین حتی 
اگر فرش ایرانی را به کشــورهای دیگر منتقل 
کنیم، نمی توانیم با عنوان فــرش ایرانی آن را 
صادر کنیم، بلکه باید نام کشور دیگری را برای 
فرش دستباف ذکر کنیم. وی افزود: روی فرش 
دستباف مانند نفت حساسیت زیادی در حوزه 
تحریم ها هست، چراکه زنجیره انسانی زیاد دارد 

و در حوزه اقتصاد روستا اثرگذار است.
میزان رســمی صــادرات فرش ماشــینی 
و دستباف در سال گذشــته به ترتیب ۲۸۰ 
میلیون دلار و ۵۰ میلیون دلار بوده است. رافع 
در پایان با اشاره به مشــکلات تامین بودجه 
بیمه قالیبافان، گفت: در حال حاضر ۲۳۰ هزار 
نفر از بافندگان فــرش بیمه تامین اجتماعی 
هستند و حدود ۵۰ هزار نفر نیز بیمه روستایی 
و عشایری دارند که مجموعا حدود ۱۴ درصد 
قالیبافان را تشــکیل می دهنــد، اما به دلیل 
کمبود منابع مالی در ســال های گذشــته و 
امسال بودجه ای برای بیمه قالیبافان دیده نشد 
و پشنهاد مرکز این است که از بیمه روستایی و 

عشایری زنان خانه دار استفاده شود.
وی افزود: به دنبال این هســتیم تولید فرش 
دستباف صنعتی شــود، تا کارفرماها ملزم به 
بیمه قالیبافان باشند و مشکل بیمه آن ها حل 
شــود. از طرف دیگر تامین بــازار جهانی نیز 
راحت تر و سریع تر انجام خواهد شد. اما تامین 

این زیرساخت ها دشوار است.

اخبار
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مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی گفت: تحویل کالاهــا به مالکان اصلی، 
یکــی از مهمتریــن رویکردهای این ســازمان 
در دولت ســیزدهم است که در ســال گذشته 
نسبت به ۲۹ ســال قبل از آن )از زمان تاسیس 
 این سازمان تا سال ۱۴۰۰(، رشــد ۴۲ برابری 

داشته است.
»سید عبدالمجید اجتهادی« اظهار داشت: در 
۲۹ سال گذشته، ۱۰۳ هزار و ۲۷۱ میلیارد ریال 
ارزش کالاهای اموال تملیکی بــود که تحویل 
صاحبان شد، این در حالی اســت که در دولت 
سیزدهم ارزش پرونده های متشکله ۱۵۰ هزار 
و ۳۲۲ میلیارد ریال بود. وی افزود: یکی دیگر از 
روش های تعیین تکلیف کالاهای اموال تملیکی، 
فروش است که در دولت سیزدهم ۴۷ برابر عمر 

این سازمان رشد داشت.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی ادامــه داد: در مدت یاد شــده انهدام و 
استرداد کالاها نیز در این دولت به ترتیب ۲۱ و 
۱۲ برابر نسبت به طول عمر این سازمان رشد را 
نشان می دهد و در مجموع شاهد تعیین تکلیف 
۳۱ برابری کالاها در این دولت نســبت به قبل 
هســتیم. وی با بیان اینکه تعیین تکلیف کالاها 
در سال گذشــته با رشــد ۳۰۶ درصدی همراه 
بوده اســت، گفت: پارســال ۳۱۵ هزار و ۷۸۱ 
میلیارد ریــال ارزش کل کالاهای تعیین تکلیف 

شــده بود که این آمار نســبت به مدت مشابه 
ســال ۱۴۰۰ کــه ۱۵۰ هــزار و ۳۲۲ میلیارد 
 ریال بــود، ســرعت در تعیین تکلیــف کالاها 

را نشان می دهد.
اجتهادی بیان داشت: بیشــترین تعیین تکلیف 
کالاها در بخش تحویل به صاحبان اصلی )اعاده 
کالا( و کمترین تعییــن تکلیف در بخش انهدام 
بود. وی با اشــاره به اینکه بیشترین میزان سهم 
روش های فروش ســازمان در ۱۲ ماهه ســال 
۱۴۰۱ مربوط به مزایده الکترونیکی سراســری 
در بستر سامانه تدارکات دولت با ۹۴درصد رشد 
است گفت: امسال نیز با راه اندازی سامانه حراج 
خرده فروشی برخط بیشترین میزان سهم روش 
های فروش سازمان از طریق مزایده الکترونیکی 
و حراج خرده فروشی برخط است که ۹۷ درصد 

را به خود اختصاص داده است.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی بیان داشت: سامانه خرده فروشی برخط 
از خردادماه تاکنون راه اندازی شد که در همین 
راستا ۲۱ حراج برخط توسط ۶ استان برگزار شده 
است و به زودی این حراج در همه استان ها برگزار 
خواهد شد. وی خاطرنشــان کرد: این سامانه با 
شفافیت و عدالت محورانه امکان خرید را برای 
همه متقاضیان از طریق ســازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی و ستاد الکترونیک دولت 

فراهم کرده است.

مدیرعامــل صنــدوق ضمانت ســرمایه گذاری 
بخش تعاون از تخصیص ۲۵ درصدی تسهیلات 
اشتغالزایی به تعاونی ها با دستور رئیس جمهور 
خبر داد و گفت: سال گذشته بیش از ۵۰۰ میلیارد 
تومان ضمانت نامه برای شرکت های تعاونی صادر 
کردیم. صندوق ضمانت ســرمایه گذاری بخش 
تعاون در سال ۱۳۸۸ با هدف تسهیل ضمانت ها 
در کسب و کارهای خرد و کوچک راه اندازی شد. 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری بخش تعاون، 
صندوقی دولتی است که تسهیلات بانکی مربوط 
به حوزه کسب و کارهای خرد و متوسط را با اولویت 

تعاونگران و شرکت های تعاونی ضمانت می کند.
در حال حاضر ۷۰ درصد از منابع این صندوق سهم 
شرکت های تعاونی و مابقی آن سهم افراد حقیقی و 
حقوقی غیر تعاونی هاست که ضامن آنها نزد بانک ها 

برای دریافت تسهیلات می شود.
بر اســاس گزارش ها صدور ضمانت نامه های این 
صندوق در ســال گذشته از رشــد ۱۷ درصدی 
نسبت به سال ۱۴۰۰ برخوردار بوده و به عدد ۳۷۰۴ 
میلیارد ریال رسیده است. همچنین ضمانت نامه 
های صادره صندوق به تفکیک طرح ۴۹.۹ درصد 
ایجادی، ۱۷.۶ درصد بهره برداری و ۳۲.۵ توسعه ای 
و به تفکیــک اقتصادی ۵۶ درصــد خدمات،  ۴۲ 

درصد صنعت و ۴۰ درصد کشاورزی است.
البــرز محمــدی، مدیرعامل صنــدوق ضمانت 
سرمایه گذاری بخش تعاون در این باره می گوید: 

سال گذشته بیش از ۵۰۰ میلیارد تومان ضمانت 
نامه برای شرکت های تعاونی صادر کردیم و ضمانت 
شرکت های تعاونی در ســطح کشور رشد خوبی 
داشته است. به گفته وی، بیشترین تمرکز صندوق 
ضمانت بخش تعاون در حوزه کارهای مبتنی بر 

زنجیره ارزش به ویژه در بخش کشاورزی است.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری بخش 
تعاون همچنین با اشاره به رونمایی سامانه مدیریت 
خدمات برخط صندوق در سطح کشور اظهار کرد: 
این سامانه شامل سامانه رتبه بندی شرکت های 
تعاونی و ســامانه جامع و هوشمند بخش تعاون 
است. محمدی از تخصیص ۲۵ درصدی تسهیلات 
اشتغالزایی به شرکت های تعاونی در هفته تعاون 
خبر داد که با دستور رئیس جمهور در شورای عالی 

اشتغال تصویب شد.
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری بخش تعاون با 
هدف اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ ابلاغی از 
سوی مقام معظم رهبری و حمایت از اکوسیستم 
تعاون تأسیس شد. صدور ضمانت نامه تا سقف ۲۱۰ 
میلیارد ریال، تضمیــن ۱۰۰ درصدی طرح های 
دانش بنیان تا ســقف ۱۰ میلیارد ریال، تضمین 
اصل و سود تســهیلات خُرد برای بانوان، کاهش 
۶۰ درصدی کارمزد برای تعاونی ها و طراحی بسته 
ویژه برای تعاونی های صادرات محور از مهم ترین 
اقدامات صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون در 

سال ۱۴۰۱ بوده است.

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار گفــت: یکی از 
سیاســت های اصولی این ســازمان در ۲ سال گذشته 
توسعه سرمایه گذاری های غیرمستقیم بود که این مهم 
از طریق صندوق ها و ســبدگردان ها از سرمایه گذاری 
مستقیم به غیرمستقیم هدایت شد. »مجید عشقی« در 
مراسم رونمایی از صندوق های بازنشستگی تکمیلی، به 
رونمایی یک محصول آینده دار و اساسی در بازار سرمایه 
اشاره کرد و افزود: این صندوق جزو ابزارهایی است که 
برای همه ذینفعان آن در میان مدت و بلندمدت برکات 

زیادی را به همراه خواهد داشت.
عشقی خاطرنشان کرد: این صندوق جزو صندوق هایی 
است که با پیشگامی نهادهای مالی طراحی و با توجه به 
نیاز بازار راه اندازی شد. رییس سازمان بورس ادامه داد: 
ارزش دارایی صندوق ها از ۲ ســال گذشته تا دیروز به 
۸۶۵ هزار میلیارد تومان رسیده است که این صندوق ها 
شامل صندوق با درآمد ثابت، انواع صندوق های سهامی، 
صندوق های کالایی، صندوق جسورانه، صندوق زمین 

و ساختمان می شود.
عشــقی با اعلام اینکه با توجه به آمار ارائه شــده رشد 
خوبی را در صندوق سهام شاهد بودیم، گفت: در بحث 
سبدگران ها هم در ۲ سال گذشته رشد خوبی را تجربه 
کردیم، به طوری که دارایی تحت مدیریت سبدگردان ها 
از ۴۵ هزار میلیارد تومان به بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: این روند نشــان می دهد سرمایه 
گذاری غیرمستقیم جای خود را پیدا کرده است و با توجه 
به توسعه نهادهای مالی انتظار داریم تا این روند افزایشی 
ادامه دار باشد. رییس سازمان بورس اظهار داشت: یکی 
از اتفاقات مثبت رخ داده در یک سال گذشته این است 
که در اکثر صندوق های سرمایه گذاری بازدهی بالاتری 
را نسبت به بازار کسب کردیم. وی گفت: صندوق های 
سرمایه گذاری با توجه به اصالتی که داشتند در مقاطع 
ماهانه، سه ماه، ۶ ماهه و سالانه بازدهی به مراتب بهتری 

داشتند. عشــقی گفت: اگر بازدهی شــاخص بورس 
را به صورت ســالانه حدود ۳۸ درصد در نظر بگیریم، 
صندوق های ســرمایه گذاری به بازدهــی بیش از ۵۰ 
درصد دست پیدا کردند که فاصله معناداری را از شاخص 

کل دارد.
رییس سازمان بورس اعلام کرد: صندوق های سرمایه 
گذاری در نوسانات بازار سرمایه عملکرد بهتری خواهند 
داشت که این ایجاد فاصله در کسب بازدهی شده است. 
وی اعلام کرد: اکنون ۴۰۶ صندوق سرمایه گذاری در 
بازار داریم که بیش از ۷۵ درصد از این صندوق ها بازدهی 
بالاتر از بازار را کسب کردند، این امر نشان دهنده آن است 

که این صندوق ها جایگاه خود را در بازار پیدا کردند.
عشقی تاکید کرد : سازمان بورس طبق رسالت خود و با 
توجه به گسترش ایجاد شده در سرمایه گذاری صندوق 
ها بحث نظارت خــود را در این صندوق هــا را افزایش 
داده است. رییس ســازمان بورس به گردش منابع در 
صندوق های سرمایه گذاری طی یک سال گذشته اشاره 
و تاکید کرد: در صندوق های صدور ابطالی در مجموع 
بیش از یک هزار و ۱۰۰ همت صدور و حدود یک هزار و 
۵۰ همت ابطال داشتیم، این امر نشان دهنده تغیر جایگاه 
صندوق های سرمایه گذاری و توجه سرمایه گذاران به این 

صندوق ها است.
وی با بیــان اینکه یکــی ا آرزوهای مــا افزایش نقش 
صندوق های سرمایه گذاری در تابلوی معاملات روزانه 
بوده است، ادامه داد: ۲ ســال گذشته حدود ۱۸ درصد 
معاملات روزانه کل بازار بــه صندوق های قابل معامله 
در بورس اختصاص داشــت، این عدد اکنون به حدود 
۵۰ درصد رسیده است. عشقی اظهار داشت: با توجه به 
نوسانات قیمت در سهام، سرمایه گذاران این موضوع را 
درک کرده اند که صندوق های سرمایه گذاری هم از لحاظ 
نقدشوندگی دارای مزیت هستند، همچنین نوسانات 
قیمتی ایجاد شده در این صندوق ها متناسب با شرایط 

بازار است؛ اما به شدت نوسانات بازار نیست.

دبیر شــورای عالی شهرســازی و معماری ایران 
از تصویب الحــاق اراضی ۴ شــهر بــرای اجرای 
نهضت ملی مســکن در شــورای عالی شهرسازی 
خبــر داد. خســرو دانشــجو معــاون معمــاری 
و شهرســازی وزیــر راه و شهرســازی بــا اعلام 
برگزاری هفتمین جلســه شــورای عالی معماری 
و شهرسازی در ســال جدید از اتخاذ تصمیم این 
 شــورا برای ۶ دســتور تعیین شــده در این شورا 

خبر داد.
معاون معماری و شهرسازی وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به اینکه دستور نخست شورا مربوط به مغایرت 
اساسی طرح تفصیلی شهر گرگان با طرح جامع بود، 
گفت: در خصوص مغایرت اساســی شهر گرگان، 
پیشنهاد های اســتان در اینباره در ۲۲ بند ارایه و 
بررسی شــد که برخی از آن ها مربوط به تعریض 
عرض معابر و برخی نیز مربوط بــه تغییر کاربری 
بود که با برخی از این بند ها از جمله تعریض معابر 
موافقت و با برخی دیگر که مرتبط با تغییر کاربری 
بود از جمله تغییر کاربری فضای سبز مخالفت شد.

معــاون وزیــر راه و شهرســازی همچنیــن از 
موافقــت شــورای عالی شهرســازی و معماری با 
الحاق دو قطعه زمیــن به مســاحت ۳۱ هکتار و 
۱۲ هکتار به شــهر تایباد خبــر داد و افزود: مقرر 
شــد تا دو قطعه زمین بــه مســاحت های ۳۱ و 
۱۲ هکتــار برای اجــرای نهضت ملی مســکن به 
شــهر تایباد الحاق شــود. دلیل این موافقت نیز 
موقعیت مناسب این دو قطعه زمین و اتصال آن ها 
 به محدوده شــهر و دسترســی به زیرساخت های 

شهری بود.
دبیر شــورای عالی شهرســازی و معماری ایران 
همچنین از موافقت اعضای شــورا بــا الحاق ۳۰ 
هکتار اراضــی به محدوده شــهر بهارســتان به 
منظــور تولیــد مســکن و اجرای قانــون جهش 

تولید مســکن خبر داد. وی گفت: انتزاع بخشــی 
از روستای آتشــگاه در مجاورت شــهر رشت نیز 
مورد بررســی قرار گرفت که مقرر شــد تا با هدف 
صیانت از اراضی زراعی داخل محدوده طرح هادی 
علاوه بر بازنگری طرح، اراضــی واقع در محدوده 
 شهری از محدوده شهر خارج و به محدوده روستا

 افزوده شود.
به گفته دانشجو، این اقدام شورای عالی شهرسازی 
و معماری علاوه بر حفظ اراضی زراعی در پاسخ به 
درخواست های مردمی انجام شد. دانشجو از دیگر 
موضوعات بررسی شــده در هفتمین جلسه شورا 
را بررســی الحاق دو قطعه زمین به مساحت های 
۴۵.۵ هکتار و ۱۱۸ هکتار به شــهر دامغان عنوان 
کرد و گفت: اعضای شــورای عالی شهرســازی و 
معماری با الحاق اراضی ۴۵.۵ هکتاری که در اختیار 
دانشگاه بود برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
به دلیل موقعیت مناســب آن موافقت کردند. اما 
بنا بر نظر اعضای شورای عالی با الحاق ۱۱۸ هکتار 
از اراضی به محدوده شــهر دامغان بــه دلایلی از 
 جمله انفصال کالبدی قابل توجه از محدوده شهر 

مخالفت شد.
به گفته دبیر شورای عالی شهرســازی و معماری 
ایران، با الحاقی کــه پیش تر در شــورای عالی به 
شهر دامغان انجام شــد مجموعا ۹۰ هکتار به شهر 
دامغان الحاق شــده اســت که این میــزان زمین 
می تواند پاســخگوی نیاز آن شهر به مسکن باشد. 
وی همچنین از موافقت شــورای عالی شهرسازی 
و معماری با تبدیل شــهر جدید پرنیان در استان 
قم به سه شــهرک مســکونی خبر داد و افزود: در 
خصوص تغییر رویکرد شهرســازی، مقرر شــد تا 
شــهر جدید پرنیان در اســتان قم به سه شهرک 
 تبدیل شــود که در ایــن خصوص با نظر اســتان 

موافقت شد.

صدور ۵۰۰ میلیارد تومان ضمانت نامه برای تعاونی هارشد ۴۲ برابری تحویل کالاهای اموال تملیکی 

تصویب الحاق اراضی ۴ شهر برای اجرای نهضت مسکن افزایش اقبال سهامداران به سرمایه گذاری غیرمستقیم در بورس
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معاون وزیــر نفت گفــت: در ســال ۱۴۰۰ ،۳۲ میلیارد لیتــر بنزین عرضه 
کرده ایم در حالی که امســال تاکنون میــزان عرضه بنزین بــه ۴۲ میلیارد 
رســیده اســت. ســالاری، مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فــرآورده 
های نفتــی در برنامــه تهــران ۲۰ گفت: شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتی روزانــه ۷۴۰ میلیــون لیتر نفــت خام و فــرآورده را 
 جابه جــا می کنــد  که حاصــل تــاش شــبانه روزی تمامی همــکاران 

است.
او گفت: در بخش هوایی ۴تا ۵ میلیون لیتر سوخت در بخش هواپیمایی  و در 
حوزه حمل ونقلی هم ۱۱۵ میلیون لیتــر و همچنین  در تامین نفت وگاز ۶۴ 

میلیون لیتر تامین کرده ایم.
سالاری گفت: در بخش تولید واستمرار تولید ۱۱۵ میلیون لیتر تولید روزانه 
بنزین  داشته ایم که این اقدامات  به همت تاش همکاران و ابتکار  شرکت های 
دانش بنیان صورت گرفته است به طوری که در تولید کاتالیست به خود کفایی 

رسیده ایم. 

معاون وزیر نفت بیــان کــرد:  از نظر تجهیــزات و قطعات بــه خودکفایی 
۸۵ تــا ۹۰ درصــد رســیده ایــم. او افــزود: در حــوزه فرامنطقــه ای و 
فراســرزمینی هم توانســتیم کاتالیســت ها را به بنزین تبدیل کنیم و این 
 اقدامــات تماما بــا اســتفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیــان صورت 

گرفته است.
ســالاری تاکیــد کــرد: از ۱۱۵ میلیون لیتــر بنزیــن ۷۴ میلیــون لیتر 
در قالــب اســتاندارد یــورو ۴ بــوده و ۵۵ میلیــون لیتــر نفــت وگاز ما 
دارای  اســتاندارد یــورو ۴ اســت .مدیرعامل شــرکت پالایــش و پخش 
فــرآورده های نفتی توضیح داد: ســال گذشــته یک واحد ۹۰ هزار بشــکه 
ای در یکی از پالایشــگاه هــا  ایجاد کردیــم همچنین تمامــی تجهیزات 
پالایشــگاه ها که پیــش از ایــن آمریکایی بــود را بــه تجهیــزات ایرانی 
 تبدیل کردیم کــه شــاخص و اســتاندارهای آن بالاتر از اســتاندارد های 

نرمال است.
او اظهار کرد: در حوزه جلوگیری از خام فروشــی هــم اقدامات خوبی صورت 

گرفت به طوری نفت خام را به تبدیل نفت کــوره نکنیم و نفت خام را تبدیل 
به زنجیره ارزش افزوده  کرده ایم. ســالاری با اشــاره به بــالا بودن کیفیت 
بنزین هم گفت: ۱۸.۳ میلیون ســواری شــخصی داریم و ۱.۴ میلیون وانت 
۶.۵ میلیون موتورســیکلت داریم و در پایش هایی که داشــتیم شــاهد آن 
 هســتیم که نه تنها  وضعیت مصرف ســوخت کاهش نیافتــه بلکه افزایش 

داشته است.
او گفت: در پایش خودرو روند مصرف افزایشــی اســت و باید  بهینه ســازی 
مصرف انرژی داشته ایم و  شــرایط مصرف رشــد ۱۵تا ۱۶ درصدی داشته 
اســت ســالاری توضیح داد: ۱۰ تا ۱۲ میلیون لیتر مصرف بنزین داریم که  
اندازه ظرفیت ۲ پالایشــگاه اســت چراکه ظرفیت ســوخت یک پالایشگاه 
حدود ۶.۵ میلیون لیتر اســت و میزان مصرف ســوخت ما دوبرابر این میزان 
 است. با شــرایطی که داریم بهینه سازی مصرف ســوخت باید اولویت اصلی 

ما باشد.
او گفت: تفاوت قیمت نفت گاز در داخل و خارج بسیار زیاد است به طوری که 

در  کشور خارج ۴۰ هزار تومان و داخل ایران ۳۰۰ تومان است. آنچه از طریق 
سامانه بررسی کرده ایم ۱۰ تا ۱۲ میلیون لیتر قاچاق گازوئیل  داریم که عدد 

بسیار درشتی است. 
ســالاری افــزود: اگر نوســازی نــاوگان صــورت گیــرد عاوه بــر صرفه 
جویــی چشــم گیــر مصــرف ســوخت شــاهد آثــار زیســت محیطی 
 بســیار زیــادی خواهیــم بــود . مدیرعامــل شــرکت پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی  بیان کرد: در سال ۱۴۰۰، ۳۲ میلیارد بنزین عرضه کرده 
ایم در حالی که امسال میزان عرضه بنزین به ۴۲ میلیارد رسیده که رشد ۱۳ 

درصدی داشته است.
او گفت:۳۲ جایگاه سیار و سوخت رسان را در ایام اربعین مستقر کردیم و نفت 
گاز را به میزان کافی تامین کردیم .وی تاکید کرد: با استفاده از ظرفیت شرکت 
های دانش بنیان اقدامات بسیار گســترده ای در تامین تجهیزات و قطعات و 
دســتگاه های کارت خوان جایگاه ها انجام شــده به طوری که سطح خرابی 

کارتخوان از ۲۰ تا ۲۵ درصد  به ۳ تا ۴ درصد رسیده است.

مدیرعامل سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان از 
کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی قیمت انواع روغن  نباتی خبر داد. 

به گــزارش روابط عمومی ســازمان حمایــت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان حســین فرهیــدزاده با اشــاره بــه تصمیم 
کارگروه تنظیم بــازار برای کاهــش قیمت انــواع روغن نباتی 
افزود: بر اساس پیشــنهاد ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان و انجمن صنفــی صنایع روغــن نباتی ایران 
به دنبــال روند کاهشــی نرخ جهانــی روغن خــام و همچنین 
نرخ فروش انــواع روغن خام از ســوی وزارت جهادکشــاورزی 
 )شــرکت بازرگانی دولتی ایــران( کاهش قیمــت روغن نباتی

 اعمال می شود.
رئیس ســازمان حمایت اشــاره کرد: بنا به تصمیمات کارگروه 
تنظیم بازار، قیمت مصرف کننده انــواع روغن نباتی نیمه جامد و 

مایع در بسته بندی های مختلف در دامنه ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش 
خواهد یافت.

وی تاکید کرد: همه کارخانجات ملزم بــه کاهش قیمت بوده و 
ادارات کل صنعت، معدن و تجارت ۳۱ استان موظفند به منظور 
جلوگیری از هرگونه ســوء اســتفاده احتمالی، ضمن نظارت بر 
رعایت قیمت های مندرج در سامانه ۱۲۴ ، کنترل لازم برای فروش 
موجودی های کارخانجات و حلقه های توزیع )شرکت های پخش، 
عمده فروشی ها، خرده فروشی ها، فروشگاه های زنجیره ای، مجازی 
و غیره( با قیمت های جدید را داشته و با هرگونه تخلف بر اساس 

قوانین و مقررات جاری کشور برخورد قانونی کنند.
وی درباره روغن های فعلی موجود در ســطح بازار با قیمت های 
قدیم نیز اعام کرد: برای این روغن هــا باید تخفیفات لازم برای 

مصرف کنندگان در نظر گرفته شود.

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو 
تهران نســبت به غیر قانونی بودن خرید و فروش حواله 
خودروهای طرح فروش یکپارچه هشــدار داد. ســعید 
موتمنی، رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران با اشــاره به بازار داغ خرید و فروش حواله 
خودروهای طرح فــروش یکپارچه که بعضــا منجر به 
معامات ســوداگرانه در بازار می شــود، اظهار داشت: 
خریداران خودرو توجه داشــته باشــند که طبق اعام 
شرکت های خودروســاز حواله خودروهای طرح فروش 
یکپارچــه غیرقابل انتقــال بوده و امــکان صلح خودرو 

خریداری شده به غیر وجود ندارد.
وی یادآور شد: خرید و فروش حواله های خودرو تنها در 
صورتی که امکان انعقاد عقــد صلح و نقل و انتقال حواله 

توسط شرکت تولیدکننده خودرو پیش بینی شده باشد 
قانونی است اما با توجه به اعام عدم امکان صلح در حواله 
خودروهای سامانه یکپارچه فروش از سوی شرکت های 
خودروساز، خرید فروش این حواله ها غیرقانونی خواهد 

بود.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران 
تاکید کرد: در این وضعیت نا به سامان بازار خودرو توصیه 
ما به خریداران خودرو این است که تحت تاثیر خرید حواله 
های خودرو که به عناوین مختلف زیر قیمت بازار عرضه 
می شــود قرار نگیرند و حتما خودروهای قابل رویت و با 
قابلیت انتقال سند را برای خرید انتخاب کنند. وی تصریح 
کرد: خریداران خودرو از کارشناســان خودرو به منظور 
اطمینان از سامت فنی خودرو رویت شده کمک بگیرند 

و پرداخت مبلغ خودرو را به پس از اتمام فرآیند خرید و 
فروش و تعویض پاک موکول کنند.

موتمنــی اضافه کــرد: متقاضیان خرید خــودرو توجه 
داشته باشــند که به غیر از خودروهای پاک شده کلیه 
خودروهای سامانه یکپارچه فروش از کانال شرکت های 
خودروساز عرضه شــده و پرداخت مبلغ خودرو باید در 
وجه شرکت تولیدکنده خودرو باشــد. بنابراین از واریز 
در وجه شخص به شدت خودداری کنند. رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران در پایان 
خاطرنشان کرد: خریداران خودرو می توانند برای ثبت 
شکایت خود روزهای سه شنبه که به بررسی این موضوع 
اختصاص دارد به اتحادیه مراجعه کرده و شکایات خود 

را پیگیری کنند.

به گفته رئیس اتحادیــه دارندگان تالارهای پذیرایی 
و تجهیز مجالس تهران، شــرایط سخت اقتصادی و 
عدم تمایل جوانان به ازدواج، گران شدن مواد اولیه و 
هزینه های جانبی اعضای صنف، مالیات ارزش افزوده 
همه دست به دســت هم داده و تالارداران را در خطر 
ورشکستگی قرار داده اســت. بیژن عبدالهی رئیس 
اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس 
با ابراز نگرانی از شرایط سخت اعضای این صنف گفت: 
مردم بعد از دوران کرونا به دلیل شرایط سخت اقتصادی 
یا مراسم عروســی نمی گیرند و یا با تعداد کم مدعو 
آن را برگزار می کنند. وی تاکید کرد: شرایط سخت 
اقتصادی باعث شده جوانان تمایلی به ازدواج نداشته 
باشند. گران شدن مواد اولیه و هزینه های جانبی بسیار 
اعضای صنف ما را آزار می دهد. از سوی دیگر مالیات 
ارزش افزوده در این صنف باعث نارضایتی مشتریان 
شده است. عبدالهی در تشریح وضعیت کسب و کار این 
صنف گفت: متاسفانه بر خاف تصور عموم که با پایان 

ماه صفرعقد و عروسی ها شروع می شود و بازار کسب 
وکار ما داغ می شود، باید بگویم که دیگر مانند سال های 
قبل نیست و کسب و کار ما بسیار کساد شده و اصا 
رونق سال های قبل را ندارد. اکنون در شهریور ماه به 
سر می بریم و به صورت سنتی در تهران بیشتر مراسم 
های عروسی در فصل بهار و تابستان برگزار می شود. 

ولی در حال حاضر اصا بازار ما شرایط خوبی ندارد.
رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز 
مجالس تهــران ادامــه داد: با شــروع دوران کرونا و 
ممنوعیت برگزاری مجالس، فرهنگ مردم هم تغییر 
کرد. اینکه بدون مراسم عروسی هم می توان زندگی 
را آغاز کرد، دیگر برای خیلی از زوج های جوان عادی 

است.
وی افزود: در این شرایط سخت اقتصادی، گران شدن 
کالاها، بحران و گرانی مسکن، دیگر جوانان برای ازدواج 
تمایلی ندارند. آنها هم که ازدواج می کنند یا مراسم 
برگزار نمی کنند یا مراســم آنها حداکثر با ۱۰۰ نفر 

مهمان برگزار می شــود که همه اینها برای صنف ما 
معضل به شمار می آید.

عبدالهی در ادامه بیان کرد: به تازگی موسساتی به نام 
اتاق عقد راه اندازی شده که تمام مراسم عقد و عروسی 
در یک مجلس کوچک در آنها برگزار می شود. صنف ما 
هم مجوز و تاییدیه های لازم را از اتاق اصناف گرفته تا 
رسته جدیدی در اتحادیه تشکیل شود به نام اتاق عقد 
که در حال گذراندن مراحل قانونی قانونی آن هستیم. 
با راه اندازی رسته اتاق عقد مردم با اطمینان بیشتر به 

این مراکز مراجعه می کنند.
او گفت: بدون اغراق کرونا و به دنبال آن تورم شدید سه 
سال اخیر صنف ما را در وضعیت ورشکستگی قرار داده 
است. در گذشته ای نه چندان دور عاوه بر عروسی، 
مراســم ترحیم هم در تالارهای پذیرایی برگزار می 
شد. تقبل کردن مراسمی با کمتر از ۲۵۰ مهمان صرفه 
اقتصادی نداشــت و تالارهای کوچک در حال حذف 

شدن بودند. اما اکنون کاما برعکس شده است.

به گفته رئیس اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی  
تهران بعد از شش ماه و به دلیل افزایش عرضه و اشباع 
بازار به تازگی مرغ به قیمت مصــوب ۷۸هزار تومان 
رسیده است. مهدی یوســف خانی، رئیس اتحادیه 
فروشندگان پرنده و ماهی  تهران در خصوص آخرین 
وضعیت بازار مرغ در تهران بیان کرد: خوشبختانه بعد از 
حدود شش ماه که مرغ افزایش قیمت داشت، در حال 
حاضر ارزان تر شده و به قیمت مصوب رسیده است. از 
آغاز شهریور گوشت مرغ در مرغ فروشی ها از قرار هر 
کیلو ۷۸هزار تومان به مصرف کننده عرضه می شود و 
این کاهش قیمت به دلیل زیاد شدن عرضه است. بازار 
اشباع شــده و باعث پایین آمدن نرخ مرغ شده است. 

امیدواریم که این شرایط ثبات داشته باشد.
وی در بیان چالش های صنف خود اظهار کرد: مالیات 
های سنگین، هزینه بالای آب و برق مصرفی واحدهای 
صنفی، کمر مرغ فروشان را خم کرده است. بازرسان 
اتحادیه و جهاد کشــاورزی و بسیج اصناف به محض 

اینکه می فهمند مرغ بالاتــر از قیمت مصوب عرضه 
می شود، برای کســبه صنف ما جریمه های سنگین 

وضع می کنند.
یوســف خانی تاکید کرد: بزرگترین مشــکل صنف 
به مالیــات مربوط می شــود. امســال مالیات واحد 
های صنفی ما هم مانند تمام اصناف چند برابر شــد. 
اعضای صنف توان پرداخت این مالیات های سنگین 
را ندارند. میــزان فروش پایین آمــده و درآمدها کم 
شــده، از ســوی دیگر هزینه های جاری مغازه ها به 
 قدری بالا رفته که دیگرکســی توانایی پرداخت این 

مالیات را ندارد.
رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی  تهران تصریح 
کرد: اداره دارایی بدون توجه به وضعیت بازار و اصناف، 
کسبه را در تنگنا قرار داده تا مالیات خود را بپردازند. 
او هزینه ســنگین آب و برق را یکی دیگر از مشکات 
برشمرد و افزود: مرغ و ماهی مواد فاسد شدنی هستند 
و باید حتما در یخچال نگهداری شوند. هر واحد صنفی 

ما حد اقل چهار یا بیشتر یخچال در مغازه دارد و بالطبع 
مصرف برق بالا می رود. متاسفانه اداره برق هیچ یارانه 
ای به ما نمی دهد و بــرای مصرف بالا جریمه هم می 
شویم. یوسف خانی در خصوص مصرف آبّ هم گفت: 
برای رعایت موازین بهداشتی مغازه های مرغ فروشی 
باید مرتبا نظافت شوند و تمام مغازه شست و شو شود. 
طبیعی است که مصرف آب ما بیشتر از اصناف دیگر 
باشد. در کل هزینه های جاری واحدهای این صنف 
خیلی زیاد است و این باعث شده که تعدادی از اعضا 
اقدام به باطل کردن پروانه کسب خود کرده و تغییر 

شغل دهند.
یوسف خانی از بازرسی ها به عنوان یک معضل دیگر یاد 
کرد و گفت: یکی دیگر از معضات ما بازرسی هاست . 
به غیر از بازرس های اداره بهداشت و دامپزشکی، سه 
بازرس دیگر هم داریم که شامل بازرسان اتحادیه، جهاد 
کشاورزی و بسیج اصناف می شود. این بازرسان مرتب 

با جریمه های سنگین کسبه صنف را آزار می دهند.

آمار ارائه شــده از ســوی 
وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت نشان می دهد که از 
ابتدای سال جاری تا پایان 
مرداد قریب به ۵۳۷ هزار 
دستگاه خودرو تولید شده که نسبت به میزان تولید 
در مدت مشابه سال گذشته ۲۷ درصد رشد یافته 
است؛ در این میان بیشترین رشد تولید را ون ها با 

رشد ۷۰ درصدی به خود اختصاص داده اند.
طبق آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت از ابتدای 

امســال تا پایان مردادماه حدود ۵۳۶ هزار و ۹۰۳ 
دســتگاه خودرو تولید شده که نشــانی از به ثمر 
نشستن برنامه های تحولی دولت سیزدهم در حوزه 
تولید و تنظیم بازار خودرو است. از این تعداد، حدود 
۴۵۶ هزار و ۱۲۶ دستگاه خودروی سواری بصورت 
عبور مستقیم و کامل تولید شده که نسبت به ۳۷۰ 
هزار و ۱۶۶ دســتگاه خودرو کامل تولیدی در پنج 
ماهه ابتدایی سال گذشته، ۲۳ درصد افزایش تولید 
را نشان می دهد. در مدت مذکور سال جاری قریب 
به ۶۲ هزاردستگاه وانت در کشور تولید شده که در 
مقایســه با آمار تولید در مدت مشابه سال گذشته 
که ۴۰ هزار و ۶۵۸ دســتگاه بوده است از رشد ۵۲ 

درصدی برخوردار شده است. در پنج ماهه نخست 
امسال با رشــد ۷۰ درصدی حدود ۱۳۷۰ دستگاه 
خودروی ون تولید شده است. از ابتدای فروردین تا 
مرداد ماه سال گذشته ۸۰۶ دستگاه ون در کشور 
تولید شــده بود. همچنین طی مدت مذکور سال 
جاری ۴۴۹ دستگاه مینی بوس و میدل باس تولید 
شــده که ۱۲ درصد بیشــتر از آمار تولید این نوع 
خودروها در پنج ماهه نخست سال گذشته معادل 

۴۰۱ دستگاه است.
از مجموع تولید خودرو در پنج ماه نخســت سال 
جاری حدود ۱۶ هزار و ۶۰۰ دستگاه انواع خودروی 
سنگین )کامیون، کامیونت و کشنده( تولید شده 

که نســبت به ۹۸۲۰ دســتگاه تولیدی در مدت 
مشابه سال گذشته، ۶۹ درصد تولید این خودروها 
افزایش پیدا کرده اســت. طبق آمار وزارت صمت، 
تنها آمار تولید اتوبوس هاســت که کاهشــی ثبت 
شــده و در حالی که طی پنج ماه نخســیت سال 
گذشته ۴۲۴ دستگاه تولید شده بود، اتوبوس های 
 تولیدی به ۳۳۱ دستگاه رسیده است که ۲۲ درصد 

کمتر است.  
در همین رابطه آمار ارائه شــده از ســوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد که از ابتدای 
سال جاری بالغ بر ۳۲۴ هزار دستگاه خودرو تولید 
شده که نسبت به میزان تولید در مدت مشابه سال 
گذشته ۳۲ درصد رشد تولید محقق شده است؛ با 
احتساب تکمیل حدود ۶۵ هزار دستگاه خودروهای 
ناقص در بهار سال ۱۴۰۱، میزان رشد تولید در بهار 
امسال نسبت به بهار سال گذشته ۴.۵ درصد برآورد 

شده است.
براســاس آمار وزارت صنعت، معــدن و تجارت از 

ابتدای سال جاری تا پایان خرداد ماه، بیش از ۳۲۴ 
هزار دستگاه از انواع خودروها در کشور تولید شده 
که از این میزان، بیشترین سهم تیراژی متعلق به 
خودروهای سواری اســت. بهار امسال، ۳۲۴ هزار 
و ۵۸۳ دســتگاه خودرو تولید شــده که نسبت به 
۲۴۵ هزار ۶۱۸ دســتگاه تولیدی در مدت مشابه 
سال گذشته رشد ۳۲ درصدی را رقم زده است. از 
مجموع کل خودروهای تولیدی، ۲۷۶ هزار و ۸۶۸ 
دستگاه متعلق به سواری هاست که نسبت به ۲۱۵ 
هزار و ۱۱۶ دستگاه ســواری تولیدی در سه ماهه 
نخست سال گذشــته ۲۹ درصدی افزایش تولید 

حاصل شده است.
پــس از آن بیشــترین تیــراژ خودرو، در دســته 
وانت هاســت که خودروســازان داخلی با افزایش 
تولید ۴۸ درصدی طی ســه ماهه امسال نسبت به 
تولید وانت ها در مدت مشــابه سال گذشته، از ۲۴ 
هزار و ۳۱۵ دســتگاه به ۳۵ هزار و ۹۶۲ دســتگاه 
رسیده است. به لحاظ درصد افزایش اما بیشترین 
افزایش تولید انواع خودرو، برای ون ها رخ داده که از 
۳۶۸ دستگاه به ۷۹۹ دستگاه در بهار امسال رسیده 

و رشد ۱۱۷ درصدی را ثبت کرده است.

پس از آن با افزایش ۹۵ درصدی تولید سنگین های 
بــاری )کامیــون، کامیونت و کشــنده( از ۵۳۱۷ 
دستگاه در مجموع ســه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ 
به ۱۰ هزار و ۳۷۲ دســتگاه در مدت مشابه امسال 
رسیده است. از ابتدای سال تا پایان خرداد ماه ۳۳۳ 
دستگاه مینی بوس و میدل باس تولید شده که ۳۱ 
درصد بیشتر از آمار تولید این نوع خودروها در سه 
ماهه نخست سال گذشــته معادل ۲۵۴ دستگاه 

است.
در نهایت طبق آمار وزارت صمت، تولید اتوبوس ها 
در بهار امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
تغییر چندانی نداشته است. در سه ماهه امسال ۲۴۹ 
دستگاه تولید شده که یک دستگاه بیشتر از تولید 
آن در سه ماهه ۱۴۰۰ اســت. گفتنی است آنطور 
که وزارت صنعت، معدن و تجارت اعام کرده، در 
سه ماهه اول سال گذشــته ۶۵ هزار و ۱۵ دستگاه 
خودروی ناقص نیز تکیل شــده بود کــه با لحاظ 
خودروهای تکمیل شده سه ماهه اول سال ۱۴۰۱، 
رشد تولید سه ماهه ابتدایی سال جاری نسبت به 
تولید و تکیل سه ماهه اول سال گذشته حدود ۴.۵ 

درصد خواهد بود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

میزان تولید خودرو ۲۷ درصد رشد داشته است

جهش تولید خودرو  در کشور

  خرید و فروش حواله خودرو غیرقانونی استکاهش 10 تا 15 درصدی قیمت انواع روغن  نباتی

مرغ به قیمت مصوب ۷۸هزار تومان رسیدتالارهای پذیرایی در خطر ورشکستگی

میزان عرضه بنزین به ۴۲ میلیارد لیتر رسید

بستر تولید خودوری ارزان فراهم شود  
امیرحسین کاکایی، کارشناس خودرو

یکی از عوامل کیفیت پایین خودرو های تولیدی، دادن قول تولید خودرو در تیراژ بالاتر توسط بعضی 
از مسئولان بدون در نظر گرفتن ظرفیت و توان خودروسازان است. اگر نظام تعرفه ای و قیمت گذاری 

صحیح ارز داشته باشیم، می توانیم خودروی ارزان تری نسبت به میانگین قیمت جهانی تولید کنیم.
بزرگترین دغدغه، چالش و مانع حال حاضر صنعت خودروسازی سیاست گذاری دولتی و عدم اجرای 
سیاست های کلی نظام اســت. سیاســت های کلی اصاح الگوی مصرف، سیاست های کلی تشویق 
سرمایه گذاری، سیاســت گذاری کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی، سیاست های کلی بخش حمل و نقل و سیاست های کلی صنعت و سیاست های کلی 
اصل۴۴ قانون اساسی، از جمله سیاست های اباغی نظام است که می توان نشان داد که در مسیر اجرای 

آنها قدم موثری برداشته نشده است.
اگر خودروســازان بتوانند خودرویی تولید کنند که هم اقتصادی و هم ایمن باشد می توان امیدوار به 
کاهش قیمت ها بود. زمانی پراید از ارزان ترین خودرو های تولیدی بود، اما بعد از آن خودرویی هم رده 
قیمتی با این خودرو تولید نشد که همین موضوع باعث برهم خوردن بازار خودرو شد. اصولا خودروسازان 
برای ســلیقه مردم خودرو تولید می کنند. به طور نمونه تولید خودرو های گازسوز از آنجا که با سلیقه 
مصرف کنندگان سازگار نبود محبوبیت زیادی پیدا نکرد تنها زمانی که خودرو های گازسوز با استقبال 

مردم مواجه شد که قیمت بنزین افزایش یافت.
وقتی دائما بر سر صنعت کوبیده می شود، به جای سرمایه گذار، دلالان تشویق می شوند. چنانکه در 
حال حاضر نیز شاهد هستیم که با کاهش اندک قیمت خودرو در بازار، بافاصله روز بعد قیمت ها مجددا 
افزایش می یابد. در این میان برنده اصلی دلالان و بازندگان نیز در وهله اول صنعت اســت که موجب 

تضعیف اقتصاد می شود و در نهایت این مردم هستند که بازنده اند.
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فناوری و 
اطلاعات

ایجاد۵۰هزارشغلدانشبنیان
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در تبیین برخی دستاوردهای وزارتخانه طی دو سال 
گذشته گفت: ۵۰ هزار فرصت شغلی دانش بنیان در پارک های علم و فناوری ایجاد 
شده و تعداد خوابگاه های متاهلی از ۱۲۹۶ واحد به دو هزار واحد افزایش یافته است. 
محمدعلی زلفی گل در آخرین روز از هفته دولت با حضور در یک برنامه تلویزیونی در 
مورد اقدامات این وزارتخانه طی دو سال گذشته اظهار داشت: بیش از ۸۰ هزار سند 
علمی سال گذشته در کشور منتشر و بالغ بر ۱۰۰ هزار مقاله علمی نوشته شده و اکنون 
رتبه ۱۵ در تولید علم را در جهان داریم که نتیجه ریل گذاری درست مدیران پیشین 

آموزش عالی کشور است.
وی با اشــاره به افزایش تعدد پارک های علم و فناوری از ۴۰ پــارک به ۵۰ پارک، 
پردیس های علم و فناوری از دو پردیس به ۲۲ پردیس و مراکز رشــد از ۲۰۰ مرکز 
به ۲۶۰ مرکز افزود: ۵۰ هزار فرصت شغلی در پارک های علم و فناوری طی دو سال 

گذشته ایجاد شده است.
وزیر علوم به افزایش شــمار دانشــمندان پراســتناد و یک درصد و دو درصد برتر 
دانشمندان ایرانی اشاره کرد و گفت: در حالیکه قبل از سال ۱۳۸۳ تعداد دانشمند 
پراستناد در کشور بسیار محدود بود، امروز ۸۴۰ دانشمند یک درصد برتر بین المللی و 
۱۹۰۰ دانشمند دو درصد بین المللی در کشور داریم که این امر نشان دهنده مرجعیت 
علمی ایران در جهان است. همچنین بیش از ۳۷ درصد تولیدات علمی با مشارکت 
بین المللی انجام می شــود که این نشان می دهد دانشــمندان دیگر کشورها برای 

همکاری با دانشمندان ایرانی ارزش قائل هستند.
زلفی گل افزود: این دستاوردهای علمی در ســایر وزارتخانه ها و نهادها نفوذ کرده و 
برای نمونه امروز ۹۵ درصد داروهای مصرفی کشور تولید داخل است. همچنین در 
رشته های کوآنتوم، هوش مصنوعی، صنایع دفاعی و آزمایشگاهی سرامد هستیم. عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به افزایش تعداد نشریات نمایه شده در پایگاه های 
علمی بین المللی افزود: تعداد مجلات ایرانی نمایه شده در پایگاه اسکوپوس به ۴۶ مجله 
رسیده که ۲۶ عنوان آن فارسی است؛ در حالیکه تا پیش از دولت سیزدهم هر سال 
دو مجله نمایه می شد، در این دولت هر ماه دو عنوان مجله وارد این پایگاه های نمایه 

بین المللی می شود.
وی با اشاره به پنج اولویت خود در ابتدای فعالیت در وزارت علوم گفت: اولویت ها را 
محدود انتخاب کردیم تا همه ظرفیت کاری به سمت ارتقای آن برود؛ این اولویت ها 
شامل مرجعیت و دیپلماسی علمی، فناوری و نوآوری؛ آموزش، پژوهش و برونداد 
هدفمند؛ نوآوری فرهنگی و فرهنگ نوآوری؛ شاگرد، فناوری و نوآورپروری؛ تولید، 

خدمت، ثروت و سرمایه از دانش است.

ایجاد سامانه نان و تاسیس صندوق عالی عتف
زلفی گل یکی دیگر از اقدامات را ایجاد سامانه نظام ایده ها و نیازها به صورت مخفف نان 
اعلام کرد و گفت: این سامانه برای ثبت نیازهای فناورانه همه دستگاه ها اردیبهشت 
گذشته راه اندازی شد و تاکنون ۱۰ هزار نیاز در آن ثبت شده است. استادانی که رساله 
دکترا یا پایان نامه ارشد دانشجویان خود را از نیازهای این سامانه انتخاب و برای رفع 

آن کار تحقیقاتی بکنند از مزایای زیادی از جمله پژوهانه ویژه برخوردار می شوند.
وی با اشاره به تاسیس صندوق عالی عتف نیز افزود: این صندوق به تصویب شورای 
عالی انقلاب فرهنگی رســید و در قانون بودجه ۱۴۰۱ حدود ۴۰ درصد از بودجه 
پژوهش شرکت های دولتی و در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ حدود ۶۰ درصد از بودجه 
پژوهش شرکت های دولتی به این صندوق واریز شد تا استادان یا پژوهشگرانی که 
در راستای نیازهای سامانه نان تحقیق می کنند بتوانند از این بودجه استفاده کنند. 
بنابراین صندوق عالی عتف، همرسان مالی بین نیاز و ظرفیت تحقیقاتی کشور است.

تاخیر در اعلام نتایج نهایی کنکور به دلیل تقاضای آموزش و پرورش
وی در مورد تاخیر در اعلام نتایج نهایی کنکور ۱۴۰۲ )که به ۱۵ مهر موکول شده 
است( نیز اظهار داشت: از آنجایی که امسال معدل تاثیر قطعی در نتیجه کنکور دارد، 
اطلاعات آموزش و پرورش کمی دیر در اختیار سازمان سنجش آموزش کشور قرار 
گرفت که طبیعی است زیرا امسال اولین سالی است که کنکور با تاثیر قطعی سوابق 

تحصیلی برگزار می شود.
همچنین تعداد ظرفیت پذیرش دانشجو معلمان امسال بیشتر شد و تا رتبه داوطلبان 
مشخص شود برای گزینش دانشجومعلمان وقتی کمی وجود داشت، بنابراین شورای 
سنجش و پذیرش دانشجو دو هفته فرصت بیشتری برای گزینش به آموزش و پرورش 
داشت. اما سال آینده برای گزینش دانشگاه فرهنگیان، کنکور جداگانه خواهیم داشت 
و تمهیدات لازم را هم برای ورودی های امسال در نظر می گیریم که نسبت به بقیه 

دانشجویان عقب نباشند.
وزیر علوم در مورد توسعه خوابگاه ها نیز توضیح داد: ساخت خوابگاه های مجردی و 
متاهلی به عزم فرابخشی و حمایت دولت و اعتبار سازمان برنامه و بودجه نیاز دارد. اما 
با وجود کمبودها ما توانسته ایم تعداد خوابگاه های مجردی را از ۹۸۰ بلوک خوابگاه 
در ابتدای دولت سیزدهم به ۱۳۰۳ بلوک برسانیم؛ یعنی پوشش خوابگاهی از ۱۸۶ 
هزار نفر به ۲۱۰ هزار نفر افزایش یافته است. زلفی گل گفت: خوابگاه های متاهلی هم 
از ۱۲۹۶ واحد به ۲ هزار واحد رسیده است. بر اساس توافقی با وزارت راه و شهرسازی 
ساخت ۲۰۰ هزار واحد خوابگاه متاهلی را در دستور کار داریم که اقدامات اولیه برای 

آن انجام شده است.

حذف ۱۰۰۰ رشته محل از دفترچه
وزیر علوم در مورد اجرای ســند تحول دولت در بخش آموزش عالی و سند آمایش 
آموزش عالی نیز خاطرنشان کرد: بر اساس اصل ۳۰ قانون اساسی آموزش رایگان تا 
سرحد خودکفایی در کشور باید باشد، اما شورای عالی انقلاب فرهنگی باید تکلیف 
ما را روشن کند که این شامل چه دانشگاه هایی اســت؟ آیا دانشگاه های دولتی یا 

دانشگاه های غیردولتی هم شامل این اصل هستند؟
وزیر علوم در توضیح بورس صنعت که امســال برای اولین بــار در دفترچه کنکور 
سراسری لحاظ شده اســت گفت: بر اســاس موافقت نامه ای با بنیاد ملی نخبگان 
توانستیم ۱۳۸۰ نفر از رتبه های برتر آزمون سراســری را در رشته های اولویت دار 

بورس کنیم.
همچنین در توافق با صنایع مختلف تعدادی را بورس صنعت می کنیم. یعنی برای 
نمونه شرکت سایپا هزار نفر از رتبه های برتر را برای رشته های مد نظر خود بورس 
می کند. همچنین آموزش و پرورش هم دو هزار نفر را بورس کرده است و در مجموع 
ظرفیت بورس صنعت و جامعه در دفترچه آزمون سراسری به پنج هزار نفر رسید تا به 

این شکل نخبگان نگران آینده شغلی خود نباشند.
زلفی گل در مورد تفاوت آموزش در دو وزارتخانه بهداشت و علوم گفت: دانشجویان در 
وزارت بهداشت می توانند همزمان با تحصیل مهارت های لازم را هم در بیمارستان ها و 
به شکل عملی بگذرانند اما دانشجویان در وزارت علوم اجازه و امکان حضور در صنایع 
مختلف را ندارند. مهارت محور کردن دروس در آموزش عالی نیاز به عزم فرابخشی و 
همه وزارت خانه های صنعت، کشاورزی، نفت، نیرو و تمام دستگاه ها دارد تا از صنایع 

برای کاربینی، کارورزی و کارآمدی دانشجویان استفاه شود.
وزیر علوم همچنین از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی خواســت تا با افزودن 
بندی در لایحــه برنامه هفتم توســعه، صنایع مختلف دولتــی و خصوصی را که 
نخبگان را بورس می کنند از میزانی از مالیات معاف کنند تا به این شکل آنها ترغیب 
شوند. وی خواسته دیگری هم از صدا وســیما مطرح کرد تا به ظرفیت دانشمندان 
و نخبگان بــرای امیدآفرینی و توزیع متوازن اســتعدادهای جوانان شــد و گفت: 
۴۴۰ انجمن علمی در کشــور داریم، صداوســیما می تواند زمان مشخصی را برای 
 یک برنامه هر هفته به آنها اختصاص دهد تا جامعــه را با زیبایی ها و کاربردهای هر 

علم آشنا کنند.

اخبار

قائم مقام بنیاد ملــی نخبگان 
گفت: در سال جاری با مساعدت 
ســازمان اداری اســتخدامی 
۱۰۰۰ نفر از نخبگان در مســیر 
استخدام در دستگاه های اجرایی 
قرار گرفته اند. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، ســید سلمان 
سیدافقهی با حضور در یک برنامه تلویزیونی، ضمن تاکید بر 
لزوم اطلاع رسانی در حوزه نخبگان، گفت: بنیاد ملی نخبگان 
تلاش دارد انتظارات مردم و رهبری را در حوزه نخبگان برآورده 
کند. وی افزود: بنیاد در صدد است با ارائه طرح ها و برنامه های 
مختلف، فضای صرفاً دریافت خدمت را به سمت حل مسائل 
مهم کشور جهت دهی کند که البته فرد نخبه برای این مهم 
باید ابزار کافی در اختیار داشته باشد تا بتواند به اثربخشی مورد 
انتظار در جامعه برسد. یکی از ابزارهای مهم برای نیل به این 

هدف، اشتغال نخبگانی است.

لزوم تنوع  بخشی به مسیرهای به کارگیری نخبگان
ســید افقهی ضمن تأکید بر لزوم تنوع  بخشی به مسیرهای 
به کارگیری نخبگان، به اجرای طرح بورسیه صنعتی اشاره 
کرد و ادامه داد: اشــتغال نخبگان یک چالــش بزرگ برای 
کشور اســت به خصوص اینکه نمی توان همه نخبگان را در 
دستگاه های دولتی و در بخش دولتی مشغول به فعالیت کرد. 
بنیاد ملی نخبگان برای پاسخ به این نیاز طرح های مختلفی از 
جمله بورسیه صنعتی را طراحی و اجرا می کند تا فرد متناسب 
با رشته تحصیلی در شرکت و صنعت پذیرنده مشغول فعالیت 

شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اضافه کــرد: در این طرح، فرد 
مستعد در هنگام تحصیل با صنعت و ادبیات آن آشنا می شود 
و می تواند به تجربه و توانمندی لازم برای اثرگذاری در حوزه 
صنعت برسد و آموزش های غیردانشگاهی را نیز فرابگیرد تا 
پس از دوران تحصیل، به شرط رسیدن به استانداردهای لازم، 

وارد فضای جدی حل مسئله در شرکت پذیرنده شود.
وی یادآور شد: بنیاد ملی نخبگان متناسب با لایه های مختلف 
نخبگی تســهیلاتی را به جامعه نخبگانی ارائــه می دهد و 
متناسب با سطح نخبگی فرد انتظارات متقابلی را نیز تعریف 
می کند. در واقع انتظاری که بنیاد ملی نخبگان از مستعد دوره 
دانش آموزی دارد، موفقیت در مسیر علمی و تحقیق است اما 
در حوزه دانشگاهی فرد مستعد باید به تدریج وارد فضای حل 
مسائل واقعی کشور شود و در مسیر رفع مسائل و ارائه راهکار 
برای وطن فعالیت کند. در این چرخه در سطوح بالاتر نخبه باید 
بتواند مشکلات کلان اقتصاد و صنعت را حل کند و در انتهای 
این مسیر ضمن تبدیل شدن به یک الگوی مطلوب برای نسل 

جوان در بخش نظریه پردازی نیز به اثرگذاری برسد.

نقش بورسیه صنعتی در حوزه آمایش سرزمینی
ســید افقهی با اشــاره به اینکه در طرح بورســیه صنعتی، 
شرکت های پذیرنده دانشجویان بورسیه همگی خصوصی 
هستند، گفت: در این طرح، ۳۰۰ شــرکت حضور دارند که 
۶۷۰ رشته-محل را شامل می شوند. علاوه بر آن، شرکت های 
پذیرندۀ دانشجو در استان محل تحصیل او قرار دارند که این 
مهم می تواند در حوزه آمایش ســرزمینی نقش و اثرگذاری 

بالایی داشــته باشــد. در واقع، این طرح در هویت بخشی و 
نظم دهی به فعالیت های دانشگاه نیز به صورت عملی اثرگذار 
است و می تواند نقش دانشگاه را در توسعه منطقه ای تعریف 

و پررنگ کند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: در سال تحصیلی 
جاری، تعداد ۱۴۸۰ نفر از طرح بورســیه تحصیلی استفاده 
می کنند. این افراد بعد از معرفی چند برابر ظرفیت به صنعت، 
در صورت مشمول شدن، به میزان حضور هفتگی، از بنیاد ملی 
نخبگان و شرکت پذیرنده دریافتی ماهانه خواهند داشت. به 
عبارت بهتر، افراد بورسیه شده در سال اول یک روز در هفته 
و در ســال های بعد روزهای بیشــتری از هفته را در صنعت 
می گذرانند و در هر دوره متناسب با میزان حضور، از حقوق 

برخوردار خواهند شد.

اجرای طرح بورسیه صنعتی در مقاطع کارشناسی 
ارشد و دکترا

سید افقهی یادآور شد: این طرح در سال جاری تنها در مقطع 
کارشناسی اجرا می شود اما در سال های آتی با توجه به نقش 
مهم مســتعدان برتر و نخبگان دورۀ تحصیلات تکمیلی در 
حل مسائل جاری کشور و رفع مشکلات موجود در صنعت 
و اقتصاد، طرح بورسیه صنعتی در مقاطع کارشناسی ارشد و 

دکترا نیز اجرایی خواهد شد.

بورسیه صنعتی و عدالت شغلی
وی با اشاره به نقش مهم طرح بورســیه صنعتی در عدالت 
شغلی، ادامه داد: در این طرح فرد بر اساس رتبه و رشته خود به 
شرکت معرفی می شوند و کانال ورودی فرد به مرحلۀ مصاحبه، 
مسیری امن و رقابتی بزرگ و ملی به نام کنکور سراسری است، 
از طرفی، مجموعه پذیرندۀ دانشــجوی بورسیه نیز گزینش 
نهایی را انجام می دهد تا از بین افراد معرفی شــده، بهترین 
نفرات بتوانند مشمول طرح بورسیه شوند؛ البته در این چرخه، 
ترکیب افراد ورودی به مرحله گزینش در اختیار صنعت نیست 
بلکه افراد بر اســاس رتبۀ خود در کنکور سراسری و انتخاب 

رشته خود در مسیر گزینش قرار می گیرند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان خاطرنشــان کرد: امید است با 
این طرح، تعداد مستعدان بومی که می توانند در دانشگاه ها 
استان تحصیل کنند و در صنایع استان فعال شوند، افزایش 
یابد و امیدواریم این طرح در بومی گزینی دانشجویان بورسیه 

موفق عمل کند.

ارائۀ تسهیلات نظام وظیفه تخصصی به مشمولان 
طرح بورسیه صنعتی

سید افقهی با اشاره به ارائۀ تسهیلات نظام وظیفه تخصصی 
به مشمولان طرح بورسیه صنعتی، اظهار داشت: به منظور 
هدفمند کردن دوره نظام وظیفه، بر اساس توافقات انجام شده 
با ستاد کل نیروهای مســلح، قرار است مشمولان این طرح 
دورۀ سربازی خود را در شــرکت پذیرنده بگذرانند تا از این 
طریق هم دوره نظام وظیفه را گذرانده باشند و هم در مسیر 
توانمندی و اثرگذاری در صنعت به صورت پویا حرکت کنند؛ 
این مهم البته پیشتر در مورد فعالان شرکت های دانش بنیان 

نیز انجام شده بود.
وی در ادامه با اشــاره به لزوم ارتقاء حس مسئولیت پذیری 
اجتماعی در اجتماع نخبگانی، تأکیــد کرد: به فرموده رهبر 
معظم انقلاب، حاکمیت نســبت به نخبگان وظایف کاملًا 

مشخصی دارد که این وظایف را می توان توجه ویژه و ارج گذاری 
به این افراد دانست اما نخبگان نیز نسبت به کشور وظایفی 
دارند و نباید رابطه این افراد با حاکمیت صرفاً مطالبه گرایانه 
و متوقعانه باشد. به عبارت بهتر، رابطه حاکمیت و نخبگان، 
یک رابطه دوسویه است که در آن حاکمیت نخبگان را مورد 
حمایت و توجه ویژه قرار می دهد و در ازای آن، نخبگان نیز 
بالاترین اثربخشی را در مسیر توسعه کشور برجای می گذارند.

تبعیض در حوزه نخبگان عین عدالت است
سید افقهی با بیان اینکه تبعیض در حوزه نخبگان و حمایت 
ویژه از این افراد به فرموده رهبری عین عدالت است، افزود: 
با اعطای این امتیازات حداقلی، از طرفی مهاجرت نخبگان 
کاهش پیدا می کند و حاکمیــت می تواند وظیفه ذاتی خود 
را در قبال این افراد انجام دهد و از طرف دیگر، این افراد منشأ 

اثرگذاری در حل مسائل کشور خواهند بود.

تصمیم سازی و تصمیم گیری نخبگان در سطوح 
حاکمیتی

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان داشت: نظام آموزشی ایران 
چه در دوره مدرسه و چه در دانشــگاه های سراسری، کاملًا 
رایگان اســت؛ بنابراین می توان اذعان کرد مســیر نخبگی 
تحصیلی در ایران جزو کم خرج ترین مسیرها در جهان است. به 
همین جهت فردی که در این مسیر به مرحله نخبگی می رسد 
یا در این مسیر حرکت می کند، باید نسبت به کشور، انقلاب و 
وطن ادای دین و تکلیف کند. در این مسیر البته دولت نیز باید 
فضای فعالیت متناسب با سطح و تخصص نخبگان را در اختیار 
آنان قرار دهد تا نخبه متناسب با داشته ها و اندوخته های خود 
بتواند در مسیر اثرگذاری گام بردارد. به همین دلیل بنیاد ملی 
نخبگان تلاش دارد با اعطای برخی تسهیلات زمینه را برای 
ورود نخبگان در لایه های بالای علمی و سیاسی و اجرایی کشور 
فراهم کند تا این افراد در مقام تصمیم سازی و تصمیم گیری 
وارد شوند و آیین نامه جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی با 
همین دید و با همین نگاه به تصویب رسید و در حال اجرا است.

بخشی از نخبگان باید وارد بدنه حاکمیت شوند
وی اضافه کرد: بنیاد ملی نخبگان معتقد اســت بخشــی از 
نخبگان باید وارد بدنه حاکمیت شوند چون تصمیم سازی، 
تصمیم گیری، ریل گذاری و سیاســت گذاری کشور باید به 
دست نخبگان انجام شــود تا این افراد بتوانند با ذهن پویا و 

خلاق خود آســیب های بزرگی مانند دیوان سالاری را رفع و 
برای برون رفت از مشکلات موجود در بدنه سیستم اجرایی 
راه حل های منطقی ارائه دهند؛ البته برخی نخبگان نیز باید در 
بخش خصوصی فعال شوند تا بتوانند در سایر حوزه ها و به ویژه 

اقتصاد نقش آفرینی کنند.

۱۰۰۰ نفر از نخبگان در مســیر اســتخدام در 
دستگاه های دولتی

سید افقهی ادامه داد: در موضوع جذب نخبگان در دستگاه های 
اجرایی، بنیاد ملی نخبگان به تناسب شغل با تخصص و سطح 
نخبگی فرد تاکید دارد. در واقع، صرف اشتغال فرد در دستگاه 
اجرایی هدف نیست بلکه هدف اصلی قرارگیری فرد در نقطه 
اثرگذاری تخصصی است. به همین دلیل از سال آینده در این 
طرح شغل-محل تعریف می شــود تا افراد متقاضی در یک 
فرایند شفاف از همان ابتدا برای شغلی مشخص در دستگاه 
مشخص اقدام کنند؛ البته در ســال جاری نیز با مساعدت 
سازمان اداری اســتخدامی ۱۰۰۰ نفر از نخبگان در مسیر 

استخدام در دستگاه های اجرایی قرار گرفته اند.

بنیاد ملی نخبگان فرایند اشتغال نخبه در دستگاه 
اجرایی را رصد می کند

وی اضافه کرد: نکته مهم دیگر، پایش و نگهداشــت فرد در 
دستگاه اجرایی است. بنیاد ملی نخبگان بعد از جذب همچنان 
فرایند اشتغال نخبه را رصد می کند تا فرد بر اساس توانمندی و 
قابلیت های نخبگی خود، در مسیر اثربخشی قرار داشته باشد.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به موضوع مهاجرت 
نخبگان، خاطرنشــان کرد: طبق آمار مؤسسات معتبر دنیا 
مانند پروژۀ ایران ۲۰۴۰ که در دانشگاه استنفورد انجام شده 
و آخرین اطلاعات آن مربوط به سال ۲۰۱۸ است، مهاجرت 
نخبگان از ابتدای انقلاب تا به امروز از ۱.۵ درصد جمعیت کل 
مهاجران به خارج از کشور بوده نسبت به کل جمعیت کشور، 
که پس از ۴۰سال با حجم عجیب تحریم، فشار و مشکلاتی 
که داشتیم به حدود ۳ درصد افزایش یافته است، کسی منکر 
مهاجرت نیست و باید برای آن فکر شود، اما نکته مهم اینست 
که بخش زیادی از این مهاجران، مهاجران موقت هســتند؛ 
یعنی حدود ۴۰ درصد از این تعداد به کشور بازمی گردند. با 
این همه کشور باید در موضوع مهاجرت نخبگانی تمهیدات 
ویژه ای بیاندیشــند و امیدوارم در راستای خدمت رسانی به 

مردم عزیزمان به وظایفمان عمل کنیم.

قائممقامبنیادملینخبگانخبرداد؛

۱۰۰۰ نخبه در مسیر استخدام در دستگاه های دولتی
News kasbokar@gmail.com

کاهش ۵۰ درصدی هزینه های رومینگ، استقرار ۱۳ سایت 
سیار و خدمات سکوهای بومی برخی تمهیدات فناورانه و 

ارتباطی برای زوار اربعین ۱۴۰۲ اعلام شده است.
به گزارش مهر، امروزه دسترسی و ارتباط آسان و پایدار در عصر 
دیجیتال یکی از نیازها و الزامات زندگی بشر شده است به طوری 
که انسان ها حتی در دورترین نقاط کشور و یا در خارج از کشور 
با ارتباطات پایدار با اعضای خانواده و آشنایان خود در ارتباط 
می شوند، تکنولوژی ای که سال هاست که به زندگی انسان ها 
ورود پیدا کرده است همچنین منظور فراهم کردن تجهیزات و 
خدمات ارتباطی در دولت ها مورد توجه قرار گرفته است تا این 

سهولت دسترسی افراد به ارتباطات بیشتر شود.
با فرا رسیدن ایام اربعین و سفر میلیونها ایرانی به کشور عراق 
یکی از نیازهای زائران دسترســی به سرویس های شبکه 
ارتباطاتی مانند امکان برقراری تماس صوتی و تصویری و 
ارسال پیام به ایران و سایر نقاط جهان است. به همین منظور 
هر ســاله با نزدیک شــدن به ایام اربعین همه دستگاه ها و 
مسئولان کشور آماده می شوند تا شرایط را برای زائران کربلا 
فراهم کنند. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان 
متولی توســعه خدمات ارتباطی و فناورانه در کشور سهم 

بزرگی فراهم کردن شرایط بهینه ارتباطی در ایام ایفا می کند.
به این ترتیب جلســه ســتادی هماهنگی و برنامه ریزی برای 
ارتباطات پایدار زوار اربعین در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در اواخر خرداد ماه برگزار شد و عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات دســتورات لازم را به شرکت ها و سازمان های 
تابعه ابلاغ کرد. بر همین اساس، ارائه خدمات ارتباطی و اینترنتی، 
کاهش ۵۰ درصدی قیمت رومینگ نســبت به سال گذشته و 
اینترنت رایگان، بهره گیری از پلتفرم های دیجیتال کشــور در 
حوزه جابجایی مسافر، مســیریابی، جابجایی پول و ارز و ارائه 
خدمات مشاوره ای پزشــکی از مهمترین اقدامات و برنامه های 
وزارت ارتباطات دولت سیزدهم در ایام اربعین سال جاری است.

ارائه سرویس های فناورانه جدید در ایام اربعین 
حسینی

سازمان فناوری اطلاعات ایران به عنوان یکی از سازمان های 

زیر مجموعه وزارت ارتباطات، دومیــن رویداد »همگام با 
اربعین، همراه با فناوری« را در ۱۷ مرداد ماه برگزار کرد. در 
این رویداد شرکت های فعال اینترنتی در حوزه پیام رسان، 
جابجایی مسافر و ارائه خدمات مالی و ارزی به تشریح اقدامات 
و برنامه های خود در بخش های ســاماندهی سفرهای بین 
شهری، ارائه تخفیف در سفرهای بین شهری نواحی مرزی به 
زائران اربعین حسینی، ارائه معافیت کمیسیون به رانندگان 
شــرکت های حمل و نقل اینترنتی، فعال کردن طرح های 
تشــویقی برای رانندگان، ارائه خدمات مشاوره پزشکی و 
روانشناسی، پشتیبانی از موکب ها، امکان رزرو درخواست 
ســفر برای زمان های مشــخص و امکان داشتن سفرهای 

اشتراکی با صرف هزینه کمتر پرداختند.
از خدمات شــرکت های اینترنتی و پلتفرم ها در اربعین 
ســال جاری می توان به نرم افزارهای راهنمای زائرین، 
ثبت و جستجوی گم شــدگان اربعین در ۴۰ ایستگاه، 

قابلیت زائر-خادم برای خدمت رسانی مردم به مردم در 
حوزه های پرستاری، پخت غذا و نذری، خدمات دارویی 
و تجهیزات پزشکی، ارائه با کیفیت و کرامت دینار به زوار 
اربعین، کیف پول الکترونیکی برای حل مشکل تخصیص، 
نگهداری و مصرف ارز بدون استفاده از تلفن همراه، صدور 
و فروش بلیط الکترونیک شبکه حمل و نقل کشوری و 
خدمات موقعیت مکانی بر خط زائران بر روی تلفن های 

همراه اشاره کرد.

راه اندازی سامانه ارائه خدمات فناورانه به زائران
همچنین سازمان فناوری اطلاعات ایران با هدف تسهیل 
دسترسی زائران حضرت اباعبدالله الحسین )ع( به خدمات 
فناورانه در ایام اربعین حسینی، اقدام به راه اندازی صفحه ای 
با نشانی https://arbaeen.ito.gov.ir کرده است که 
در این ســایت زائران می توانند از دریافت اطلاعات لازم در 
خصوص نحوه مسیریابی، آخرین وضعیت مرزها، هزینه های 
تردد، امکان مشاهده مکان مواکب و خدمات بر روی نقشه، 
اعلام گمشدگان، چگونگی استفاده از خدمات هم پیمایی و 

بسیاری خدمات دیگر بهره مند شوند.

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات از تحت پوشش فیبر نوری قرار 
گرفتن ۲۰ میلیون خانوار کشور تا پایان سال ۱۴۰۳ خبر داد 
و گفت: کیفیت اینترنت با گسترش فیبر نوری خانگی تا ۷۰ 

درصد نسبت به وضعیت فعلی ارتقاء می یابد.
امیر محمدزاده لاجوردی در آیین آغــاز طرح فیبر نوری 
خانگی مازندران در ساری به فعالیت سه شیفت کاری اپراتور 
در مناطق مختلف کشور اشاره کرد و افزود: طبق برنامه ۱۰ 
میلیون خانوار تا پایان امسال و ۱۰ میلیون خانوار نیز تا پایان 
سال ۱۴۰۳ در کشور تحت پوشش فیبر نوری قرار می گیرند. 
وی با اشاره به این که هم اکنون حدود سه میلیون خانوار و 
کسب و کار ها از پوشش فیبر نوری برخوردارند، گفت: دولت 

وظیفه دارد تا فیبر را در فاصله ۳۰۰ متری منازل برساند.
وی با اظهار این با فعالیت شبانه روزی پیمانکاران، شریان فیبر 
نوری در سراسر کشور جاری و ساری می شود، توضیح داد: 
سرعت اینترنت خانگی با "ای دی اس ال" اکنون ۱۶ مگابیت 

بر ثانیه است، در حالی که در بستر فیبر خانگی سرعت به هزار 
مگابیت بر ثانیه افزایش می یابد.

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات نسبت ترافیکی در استفاده از 
اینترنت کشور را باید از ســیار به ثابت بلعکس کنیم، ادامه 
داد: اکنون نسبت ترافیک شبکه سیار۷۰ درصد و خانگی 
۳۰ درصد اســت. لاجوردی تصریح کرد: با توسعه ترافیک 
اینترنت روی شبکه فیبر نوری خانگی، کیفیت نیز به همین 
نسبت ارتقا می یابد. وی به تراکم جمعیت بالا در شهر های 
مازندران اشاره کرد و گفت : اکنون اپراتور های متعددی در 
۲۲ شهرستان این استان به صورت زمانبندی شده مشغول 

اجرای فیبر نوری هستند.
وی بیان داشت: طبق برنامه تا پایان دولت سیزدهم کار فیبر 
نوری در استان مازندران به پایان می رسد. همچنین استاندار 

مازندران با اظهار این که حضور میلیون مسافران داخلی و 
خارجی در استان ،نیازمندی توسعه زیرساخت های ارتباطات 
و فناوری اطلاعات را دوچندان کرده است، گفت : به همین 
دلیل مازندران هوشمند، مورد هدف گذاری توسعه ای صنعت 
گردشگری دولت قرار گرفت. سید محمود حسینی پور در 
آیین عملیات اجرایی فیبر نوری خانگی مازندران که با حضور 
رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در ســاری برگزار شد، افزود: 
یکی از راهبرد های رسیدن به اهداف عالیه نظام، توسعه زیر 

ساخت های ارتباطات و فناوری اطلاعات است.
وی بــا بیان این کــه مازنــدران هوشــمند هدف گذاری 
جدی توســعه ای استان اســت و مهمترین شاخص برای 
هوشمندسازی مازندران موضوع صنعت گردشگری است، 
ادامه داد: حضور میلیون مســافران داخلــی و خارجی در 

مازندران نیازمند توسعه ارتباطات و فناوری اطلاعات است.
وی بهره وری را منوط به توسعه زیرساخت های ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات در همه حوزه ها به ویژه گردشــگری 
مازندران دانست و گفت: باید سرعت اقدامات زیر بنایی را 
در توسعه ارتباطات با اســتفاده از تکنولوژی های نوین در 

استان بیشتر کنیم.
اســتاندار مازندران بر لزوم اســتفاده از جامعه نخبگان در 
هوشمندسازی مازندران تاکید کرد و گفت: مردم در فضای 
مسموم شده توسط دشــمنان که از فرصت فضای مجازی 
استفاده می کنند، به درســتی تصمیم گرفته و مطابق با 
معنویات مقام معظم رهبری حرکت می کنند. حسینی پور 
اظهار داشت: آنچه مهم است این که امید به آینده و تحول 
توسعه ای در چهار دهه پس از انقلاب مورد اهتمام قرار گرفته 
است. وی با بیان این که امروز کشوری مثل روسیه نیازمند 
تکنولوژی و فکر جوانان ایران اســت، ادامه داد: باید هر چه 

سریعتر به قدرت مورد نظر برسیم.

خدماتارتباطیارزانودردسترسشدند

مهمترین تسهیلات ارتباطی برای زوار اربعین

ارتقای ۷۰ درصدی کیفیت اینترنت با گسترش فیبر نوری 
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کشاورزي

كشــور با مشــكلات بي آبي سروكله 
مي زند و دولت هم به دنبال پيدا كردن 
راه حلي براي اين مســائل اســت. به 
همين دليل هم يك روز طرح نكاشت 
را به ميان مي آورد و روز ديگر، كشت 
فراســرزميني را تصويب مي كند. دولت طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي را اجرا مي كند تا بتواند هم مشكل بي آبي را حل كند 
و هم معضل بيكاري افزايش پيدا نكند اما هركدام براي خود 
مشكلات و حاشيه هايي را مي ســازند. اواخر تابستان گذشته 
هيات دولت كشــت فراســرزميني محصولات كشاورزي را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه به كشاورزان اجازه داده مي شود 
در كشورهاي خارجي به كشت محصولات مختلف كشاورزي 
بپردازند. بر همين اســاس نوبخت؛ ســخنگوي دولت وزارت 
جهاد كشاورزي موظف بود با همكاري وزارتخانه هاي اقتصاد 
و امور خارجه حداكثر ظرف دوماه  سازوكارهاي اجرايي كشت 
فراســرزميني را تدوين و ابلاغ كند. البته با گذشــت بيش از 
يك سال فعلا خبري از اين  سازوكار نيســت اما وزارت جهاد 

كشاورزي تابه حال پيشنهاداتي در اين مورد داده است. 

تدويينآييننامه
در جلسه مشتركي بين محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
به همراه عبدالمهدي بخشنده، معاونش و اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني ايران باز بحث كشت هاي فراسرزميني 
مطرح شد. عبدالمهدي بخشنده از تدوين آيين نامه اي براي 
حمايت از افرادي كه در كشت فراســرزميني وارد مي شوند، 
خبر داده و اظهار داشــت: براي حمايــت از بخش خصوصي 
چه در امور حقوقي و كنســولي و چه اخذ تسهيلات بيمه اي، 
آيين نامه اي تدوين شــده كه ظرف چند روز آينده به امضاي 
وزير خواهد رسيد و براي تصويب به دولت مي رود. وي درباره 
سياست دولت براي كشت فراسرزميني با توجه به آب بر بودن 
محصولات كشاورزي گفته است كه وزارت جهاد كشاورزي با 
كمك وزارت اقتصاد و امور خارجــه مطالعات جامعي را روي 

اين طرح انجام داده است. 

همكاريباكشورهايهمسايه
به هرحال، ايران نخستين كشوري نيست كه مي خواهد كشت 

فراســرزميني را تجربه كند. پيش از اين ژاپن به علت كمبود 
زمين، نســبت به خريد يا اجاره زمين در كشورهاي مستعد 
اقدام كرده و محصولات مــورد نياز خود را در آن كشــورها 
توليد مي كند. حالا هم وزير از كشت فراسرزميني در كشورها 
مختلف مي گويد. حجتي در جلسه مشترك اين وزارتخانه با 
اتاق بازرگاني، گفت: ما به دنبال كشت فراسرزميني در برزيل 
هستيم تا بخشي از نياز غذايي كشــور را تامين كنيم و براي 
پيگيري اين مسائل كارگروه مشــتركي مورد تاييد دو طرف 

تشكيل شده است. 

اجارهزميندركشورهايآفريقايي
به گفته ســيدرضي نوري؛ عضو كميســيون كشاورزي آب و 
منابع طبيعي، طرح كشــاورزي فراســرزميني نه تنها باعث 
افزايش توليدات كشــور در كشــورهاي ديگر مي شود بلكه 
توسعه اشــتغال را در خارج از كشــور نيز فراهم مي كند. به 
عقيده او، در زمينه كشــت فراســرزميني كشــورهايي در 
آمريكاي لاتيــن زمينه خوبي دارند. البتــه در اين حوزه نياز 
به حمايت دولت است تا با تسهيل ســرمايه گذاري و امضاي 
تفاهم نامه امكان كار در آن مناطق فراهم شــود. اين نماينده 
مجلس با حمايت از طرح كشــاورزي فراسرزميني، مي گويد: 
فعاليت در كشورهاي آفريقايي بســيار كم هزينه و اقتصادي 
اســت، از اين رو مي توان آن را با جديت دنبال كرد. نوري در 
رابطه با پيشنهادات مطرح شده مبني بر اجاره زمين در ساير 
كشورها براي توسعه كشاورزي، معتقد است كه اين پيشنهاد 
در دولت هاي گذشته نيز مطرح شده كه در كشورهايي نظير 
تانزانيا و اوگاندا زمين هايي اجــاره و در آن مكان براي ايران 
به كشــاورزي پرداخته شــود. به گفته اين نماينده، كشــت 
فراسرزميني به دليل وجود مشــكلات و عدم زيرساخت هاي 
لازم، همواره مورد استقبال چنداني قرار نگرفته و براي حركت 
به اين سمت، بايد سرمايه گذاران داخلي را مايل به حضور در 

بخش كشاورزي فراسرزميني كرد. 
افزايشاشتغال

وي ادامه مي دهد: اكنون كشور ايران با پديده كم آبي مواجه بوده 
و اجاره زمين در ساير كشورها، مي تواند بسيار كارآمد باشد، به طور 
مثال مي توان در آفريقاي جنوني اقدام به كشــت محصولاتي از 
قبيل دانه هاي روغني، ذرت و گندم كــرد كه ثمره آن عايد كل 

كشور مي شــود. اين نماينده در واكنش به اينكه آيا كشاورزي 
فراسرزميني، باعث رونق اشــتغال در ديگر كشورها نمي شود، 
نيز تاكيد دارد: اكنون تعداد بســياري از فارغ التحصيلان رشته 
كشاورزي در كشور وجود دارند كه مي توانند تشكيل تعاوني داده 
و با سفر به ساير كشورها، به نفع ايران فعاليت كنند و ما نيز بايد با 
تمام توان از اين حركت حمايت كنيم. وي با اشاره به وارد كننده 
بودن ايران در بخش محصولات كشاورزي، مي گويد: به طور حتم 
كشت فراسرزميني اين مشكلات را حل كرده و با امنيت بيشتري 

به توليد محصولات كشاورزي خواهيم پرداخت. 

استفادهازظرفيتهايداخلي
اما در مقابل افرادي هم هستند كه با اين طرح مخالف هستند. 
علي هادي زاده معلم؛ رئيس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
يكي از اين افراد است. او درباره اين طرح به ايسنا گفته است: 
به جاي كشــت فراســرزميني، ظرفيت هاي بالقوه داخلي را 

محقق كنيد.
 به گفته او، كشــت فراســرزميني كه به تازگــي دولت براي 
تامين امنيت غذايي بخش كشــور درنظر گرفته راهی علمي 
است اما نه براي كشــور ما كه به كشــاورزي كشور براساس 

اســتعداد و توانايي ها پرداخته نشده اســت. او در واكنش به 
اين موضوع كه كشــت فراســرزميني راهي به سوي امنيت 
غذايي اســت نيز تاكيد كرد: اما حتي با وجود دســتيابي به 
امنيت غذايي بايد به تمام جوانــب آن توجه كرد، چراكه اگر 
تمام محصولات و ازجمله محصولات اســتراتژيك در داخل 
كشــور توليد نشــود، مي تواند به عنوان خطر به حساب  آيد و 
بايد توجه كرد كه كشــت محصولاتي كه نياز به آب بيشتري 
 دارند بايد جــزو اولويت هاي كشــت در خــارج از مرزهاي 

كشور باشد. 

 بحران آب، کشاورزي را به خارج از کشور برد

کشت فراسرزميني، فرصتي براي جبران کم آبي

كشاورزي به  عنوان يكي از مهم ترين محورهاي توسعه 
اقتصادي كشور با مشــكلات عديده اي ازجمله فروش 
و تغيير كاربــري روزافزون زمين هاي كشــاورزي تا 
فاصله فراوان توليد تا مصرف محصولات مواجه اســت 
كه در اين شــرايط بهتريــن راهــكار افزايش درآمد 
توليدكننــدگان از طريق افزايش بهــره وري توليد مطرح مي شــود. يكي از 
مهم ترين مشــكلات بخش كشــاورزي پايين بودن بهره وري است به همين 
دليل كارشناسان بخش كشــاورزي بر اين باورند كه وزارت جهاد كشاورزي 
بايد راهكارهايي براي افزايش بهــره وري درنظر بگيرد تا درآمد كشــاورزان 
افزايش و قيمت اين محصولات در بازار كاهش يابد. به گفته آنها وزارت جهاد 
كشــاورزي بايد افزايش بهره وري را جزو اولويت هايش قرار دهد چراكه اگر با 
ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناسي بهره وري افزايش يابد، افزايش توليد و كاهش 
قيمت  محصولات در بازار نيز رقم مي خورد. اين كارشناسان معتقدند كه درآمد 

كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. 

درآمدكمكشاورزي
به گفته مجيد كوپاهي؛ عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران در 
حال حاضر درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. ترجيح 

كشاورزان فروش زمين كشاورزي به جاي توليد محصول است از اين رو ضرورت 
دارد وزارت جهاد كشاورزي ضمن حمايت مالي از كشاورز، راهكارهاي علمي 
خود را براي بهبود وضعيت كشــاورزي و توليد ارائه دهد. اين استاد دانشگاه با 
اشاره به اهميت بخش كشاورزي در كشــور و لزوم توجه دولت به اين بخش، 
مي گويد: بايد حمايت هاي مالي از ســوي دولت براي كشاورزان درنظر گرفته 
شود. وي علت از بين  رفتن زمين زراعي و مراتع كشاورزي را فروش زمين هاي 
شمال كشــور عنوان مي كند و تاكيد دارد: وزارت جهاد كشاورزي بايد ضمن 
حمايت مالي كشاورز، راهكارهاي علمي خود را براي بهبود وضعيت كشاورزي و 
توليد محصول سالم و باكيفيت ارائه دهد. اين كارشناس اقتصادي معتقد است: 
اهميت شفاف ســازي بازار و ايجاد يك بانك اطلاعاتي دقيق براي رسيدن به 
يك ساختار مناسب و داشــتن آماري دقيق در زمينه توليد محصولات، بسيار 

ضروريست چراكه بهترين راه داشتن يك رويكرد و نگاه واقعي به بازار است. 

بهكارگيريروشهايعلمي
اين كارشــناس مهم ترين اولويت وزارت جهاد كشــاورزي را در سال جاري 
تشكيل تيم علمي براي به كارگيري روش هاي تخصصي و فكر شده در امر توليد، 
صادرات و ساير موارد كشــاورزي مي داند. كوپاهي مي گويد: با توجه به اينكه 
وضعيت كشاورزي ايران مطلوب نيست بايد به دنبال تصميمات كارشناسي و 

كارهاي تحقيقاتي گوناگون براي بهبود اين شرايط بود به همين دليل انتظار 
مي رود وزارت جهاد كشاورزي از نظرات كارشناسي و فارغ التحصيلان متخصص 
در اين امر استفاده كند. وي معتقد است: بايد برنامه ريزي هاي دقيق در راستاي 
مصرف آب، نوع گياهان توليدي سازگار با محيط زيست و زمين هاي زراعي انجام 
شود. به گفته اين كارشناس كشاورزي، در كشوري سياست زده هستيم از اين رو 
ممكن است واردات گندم نيز مانند نفت متوقف شــود به همين دليل بايد از 
هم اكنون برنامه ريزي هاي كارشناسي براي بالا بردن توليد گندم صورت گيرد. 
كوپاهي با بيان اينكه كارشناسان خبره كشاورزي بسياري در كشور ما حضور 
دارند، تاكيد مي كند: بايد مطالعات زيادي در زمينه  نوع بذر هاي به كار گرفته 
شده صورت گيرد؛ به طوري كه به همه كشــاورزان القا شود با توجه به شرايط 
آب  وهوايي و زمين زراعي خود كدام محصول را بكارند تا به توليد مطلوب تر و 

اقتصادي تر دست يابند. 

سدهابافكركارشناسيساختهنشدهاست
عضو هيات علمي دانشــكده كشــاورزي دانشــگاه تهران ميزان بارندگي در 
سال هاي اخير را كم ارزيابي مي كند و ادامه مي دهد: با توجه به شرايط كمبود 
آب در كشور بايد به فكر تغيير شيوه هاي غذايي مردم بود به گونه اي كه مصرف 
محصولاتي كه در فرآيند  توليد به آب كمتري نياز دارند، جايگزين محصولات 

آب بر شوند. وي با بيان اينكه تاكنون تصميمات نادرستي براي استفاده  بهينه 
آب گرفته شده است، مي گويد: ايجاد سد و شبكه هاي آب رس به دليل اينكه فكر 
كارشناسي پشت آن نبوده، موجب از بين رفتن آب هاي زيرزميني شده است. 
اين كارشناس معتقد است كه بسياري از زيرساخت هاي كشاورزي با مشكل 
روبه رو هستند و طي چند ســال اخير به بخش كشاورزي توجه چنداني نشده 
است، از اين رو انتظار مي رود بخشي اعظم يارانه در زيرساخت هاي كشاورزي 
به كار گرفته شود چراكه كشاورزي محور استقلال و امنيت غذايي كشور است. 

ضرورتحفظنامايراندركالاهايصادراتي
وي يكي  ديگر از اولويت هاي بخش كشاورزي را توجه بيشتر اين بخش به امر 
صادرات مي داند و ادامه مي دهد: صادرات محصولات كشــاورزي بايد تقويت 
شــود به طوري كه صادرات يك محصول مانند زعفران درنهايت به اسم ايران 
تمام شود نه اينكه با ارسال به كشور هايي چون پاكستان و بسته بندي در آنجا به 
اسم كشور ديگري صادر شود. عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه 
تهران فعاليت تمــام بخش هاي مربوط به كشــاورزي ازجمله صنايع جانبي، 
حمل ونقل و غيــره را براي تدبير يك محصول ســالم و باكيفيت مهم مي داند 
و مي گويد: بايد سياست گذاري هاي مفيدي در تمام اين بخش ها براي بهبود 

وضعيت كشاورزي ايران اجرا شود. 

»کسب وکار« بررسي مي کند

افزايش بهره وري، اولويت نخست کشاورزي
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سبکزندگي

حكايت نهادهايي كه پاسخگوي نگراني مردم نيستند

خوردنیانخوردن،مسالهایناست!
هنوز چندماه از اعلام وجود روغن پالم 
در لبنيات نگذشته بود كه باز خبر از 
وجود نيترات در آب رسيد. خبر وجود 
نيترات در آب به نتيجه نرسيده بود كه 
اعلام شــد واكس ميوه براي سلامت 
مضر است. اين پرونده حل نشده كه اعلام شد در گوجه فرنگي 
نيترات وجود دارد و حالا وجود سرب در مرغ تبديل به معضل 
شده است. اين روزها پشت سر همديگر خبرهايي روی صدر 
اخبار قرار مي گيرد كه حاكي از ناســالم بــودن مواد غذايي 
است. از سوي ديگر، بايد تاييد وجود خمير مرغ در سوسيس 
و كالباس و همين طور وجود كودهاي خطرناك شيميايي را نيز 
به اين ليست اضافه كرد اما ماجرا از اينجا آغاز شد كه اين خبرها 
توسط نهادها و وزارتخانه هايي كه متولي سلامت مردم هستند 
پخش شد و همچنان خبري از پيگيري اين نهادها در رابطه به 

نتيجه رسيدن اين پرونده ها نيست. 

 پرونده مرغ هاي»سربي« روي ميز شورا
ديروز رحمت الله حافظي؛ رئيس كميســيون سلامت شوراي 
شهر تهران ضمن هشــدار از ميزان بالاي ســرب در گوشت 
مرغ، مي گويد: »ميزان سرب موجود در گوشت سفيد مرغ 47 
درصد بيشتر از استاندارد است. او با بيان اينكه گزارش پايش 
مواد غذايي در اواخر سال گذشــته نشان داد كه ميزان سرب 
موجود در گوشت ســفيد مرغ 47 درصد بيشتر از استاندارد 
اســت، افزود: البته ظرف دو هفته آينده نتايج پايش جديد، 
جمع بندي و اعلام مي شــود. حافظي با بيان اينكه بايد براي 
تخمين آخرين وضعيت وجود ســرب در مرغ منتظر گزارش 
پايش امســال بود، درباره چرايي وجود اين حد سرب در بدن 
مرغ، گفــت: دانه هاي خوراكــي درون دســتگاه هايي توليد 
مي شوند و شايد قطعات سربي در اين وســايل وجود داشته 
باشد كه در تماس با دانه، ســربي مي شوند اما قطعا بايد براي 

پاسخ به اين چرايي بررسي هاي لازم انجام شود. 
چندي پيش در پي انتشار اخباري مبني بر آلوده بودن مرغ ها به 
سرب، سيدحسين هاشمي، استاندار تهران با رد خبر آلودگي و 
بالا بودن ســرب موجود در مرغ هاي شهر تهران، گفت: »مرغ 
مورد اســتفاده شهروندان تهراني هيچ مشــكلي ندارد.« وي 
افزود: »هيچ گزارشي درباره بالا بودن سرب موجود در مرغ و 

آلودگي آن از طرف وزارت بهداشت به استانداري داده نشده 
است. بر همين اســاس اخبار آلودگي در مرغ را به هيچ عنوان 
تاييد نمي كنيم.« او با بيان اينكه تنها مرجع رسمي اظهارنظر 
در اين باره وزارت بهداشــت و امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
اســت، گفت: »اگر خبري در اين باره توسط بخش هاي ديگر 
ارائه شود حاشيه اي است و رسميت ندارد.« سرب يك عنصر 
بسيار ســمي بوده كه مي تواند عوارض فراواني در بدن ايجاد 
كند و بنا به اعلام پروفســور مشــتاقي، رئيس انجمن عناصر 
كمياب ايران، سرب علاوه بر تاثير روي كليه و كبد بر روي مغز 
تاثير و ســبب ايجاد بيماري هاي عصبي مي شود. اين موضوع 
در حاليست كه هنوز وزارت بهداشت واكنشي بر قضيه نشان 
نداده و تماس هاي »كسب وكار« براي پيگيري اين موضوع به 
نتيجه نرسيد و مسئولان وزارت بهداشت پاسخي به موضوع 

ندادند. 

 ســازمان غــذا و دارو موظف به اعلام اســامي 
استفاده كنندگان روغن پالم

اگر ســري به ســوپرماركت محله تان بزنيد متوجه مي شويد 
كه اعلام اخباري چون وجود پالم در ماست و لبنيات بر روي 
قيمت ها و خريد اين محصولات تاثير گذاشــته است. خريدار 
فقط اســم يك كارخانه را براي خريد ماست مي آورد و تاكيد 
مي كند پرچرب نباشد. يكي از اين فروشندگان مي گويد: »از 
چندماه پيش كه اعلام شد در لبنيات پالم وجود دارد و سرطان 
زاست بازار ما كساد شده است. ماست و شير پرچرب برگشت 
مي خورند و مردم هم با ترديد خريد مي كنند. ما ضرر كرديم 
اما مشخص نشــد اصلا كدام كارخانه پالم داشت و نتيجه چه 

شد و دست آخر ضررش نصيب ما شد!«
ديروز بعد از مدت ها دادســتاني تهران، ســازمان غذا و دارو 
را موظف به اعلام اسامي اســتفاده كنندگان روغن پالم كرد. 
براساس دستور دادستاني تهران به ســازمان غذا و دارو، اين 
سازمان موظف است اسامي كارخانجات متخلف استفاده كننده 
از روغن پالم را اعلام كند. يكي از شاكيان پرونده روغن پالم در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر افزود: شــعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت به ســازمان غذا و دارو دســتور داد كه اسامي 
كارخانجات متخلف استفاده كننده از روغن پالم در محصولات 
خود را منتشر كند. »مصطفي ترك همداني« با استناد به ماده 

43 قانون تعزيرات حكومتي در امور خوراكي و بهداشتي، اظهار 
داشت: وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشكي براساس 
اين قانون مكلف اســت اســامي اقلام خوراكي و بهداشــتي 
غيرمجاز را اعلام كند. او با تاكيد بر اينكه ســازمان غذا و دارو 
موظف است ظرف مدت ســه روز پس از دريافت اين دستور، 
اسامي اين كارخانه ها را اعلام كند، گفت: حدود 9 ماه است كه 
استفاده از روغن پالم در محصولات لبني رسانه اي شده است 
و بازپرس پرونده و دادستاني تهران نيز در امور بهداشتي مردم 

حساسيت خاصي داشته اند.
 جمعي از وكلا روز شنبه 25 مردادماه سال جاري با حضور در 
دادسراي كاركنان دولت از رئيس سازمان غذا و دارو و روساي 
سابق سازمان اســتاندارد به دليل اســتفاده از روغن پالم در 

محصولات لبني شكايت كردند.
 اما اين اقدام دادستاني تهران از ســوي رئيس سازمان غذا و 
دارو بي جواب نماند و محمد هاشمي، سخنگوي سازمان غذا و 
دارو در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد: »رئيس سازمان 
غذا و دارو در واكنش به خبر دســتور بازپــرس پرونده روغن 
پالم به سازمان غذا و دارو مبني بر انتشار اسامي كارخانجات 

متخلف، اظهار داشــت: بعد از دستور كتبي 
دستان  محترم مشكلي براي دا

اعلام اسامي وجود ندارد و اين اقدام در اسرع وقت انجام خواهد 
شد. دكتر ديناروند در واكنش به خبر مبني بر دستور بازپرس 
پرونده روغن پالم به ســازمان غذا و دارو براي انتشار اسامي 
كارخانجات متخلف، اظهار داشت: ما همواره مساله متخلفان 
را اطلاع رســاني مي كنيم. فرآورده هايي كه قاچاق يا تقلبي 
هستند يا فرآورده هايي كه بايد از ســطح بازار جمع شوند را 
نيز اطلاع رساني مي كنيم. پالم از ديد ما تخلفي بود كه وزارت 
بهداشــت با آن برخورد كرد اما ما فكر كرديم در آن شرايط 
اطلاع رساني موضوع پالم ممكن اســت فراتر از آن جرمي كه 

اتفاق افتاده زيان ايجاد كند.«
از سوي ديگر، به گزارش پايگاه خبري ســازمان غذا و دارو، دكتر 
ديناروند خاطرنشــان كرد: »تصور كرديم دستگاه هاي مسئول 
بايد اطلاع پيدا كنند بنابراين ما به تمام دستگاه هايي كه مسئوليت 
داشتند فهرست متخلفان را اعلام كرديم و هم دستگاه قضايي، هم 

مجلس و هم دستگاه هاي اطلاعاتي و 
امنيتي كشور ليست را در 

اختيار دارند، اگر دستگاه هاي مربوطه صلاح مي دانند اطلاع رساني 
مي شود. اگر چنين نظري را بازپرس شعبه 15 دادسراي كاركنان 
دولت دارد حتما انجام مي شود و مشكلي براي اعلام ليست اسامي 
متخلفان وجود ندارد و نگران اعلام اسامي متخلفان نيستيم و در 
اسرع وقت اعلام مي كنيم، البته بايد به صورت مكتوب و رسمي نظر 

دادستان محترم را دريافت نماييم.«

 وزارت بهداشت؛ حلقه مفقوده پيگيري مواد غذايي 
سالم

مردم در انتظار اعلام وضعيت متخلفان روغن پالم هستند اما همچنان 
وضعيت آب نيترات دار، واكس ميوه، كودهاي 

شــيميايي و خمير مرغ و مرغ هاي سربي 
در هالــه اي از ابهام قرار دارد. مســئولان 
وزارت بهداشت مي گويند اگر صلاح باشد 
راجع به موضوع اطلاع رســاني بيشتري 
مي كنند اما هنوز تكليف تشويش اذهان 
عمومي كه در تــرس اســتفاده از مواد 
غذايي به سر مي برند 

مشخص نيست!

وقتي كه نگاهي گذرا به محيط اطراف 
خود داشته باشيم، به وضوح مشاهده 
خواهيم كرد كه بســياري از وسايل 
و لوازمي كــه به طور روزمــره از آنها 
استفاده مي كنيم از چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ســاخته شــده اند كه با تغيير و تحولات 
صنعتي در مســير توليد به شــكل كنوني در اختيار ما قرار 
گرفته اند. در حــال حاضر بخش چــرم، مصنوعات چرمي و 
سالامبور در اقصي نقاط دنيا به قدري وســعت يافته كه اين 
بخش به عنوان صنعتي مجزا تاثير مناسبي را در ارزآوري به 
كشورها ايفا مي كند كه البته كشــور ما نيز از اين امر مستثنا 
نيست اما با توجه به تاكيدات مكرر بر رشد و رونق صنايع در 
كشور اين صنعت نيز مانند ساير صنايع با مشكلات متعددي 
مواجه اســت كه يكي از اين مشــكلات همــان تعرفه هاي 
نامناســب صادرات اســت كه عرصه را براي فعاليت در اين 
زمينه تنگ كرده است كه به نظر مي رسد دولت و مجلس در 

اين خصوص بايد وارد عمل شوند. 
در اين رابطه هادي حسيني؛ عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اســلامي در گفت وگو با »كسب وكار«، ابراز 
داشت: به طور كلي اكثر توليد كنندگان كشور در مسير توليد 
با مشكلات متعددي مواجه هستند كه يكي از آنها عدم تطبيق 

قوانين با شرايط روز در بازارهاي جهاني و بازار داخل است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر شرايط تحريم و تغيير و تحولات 
قيمتي و رقابت تنگاتنگ در بازار هــاي جهاني نيز فعاليت را 
در بخش هاي توليدي و صنعتي دشوارتر كرده است و باعث 
شده تا اين بخش ها در شرايط بحراني قرار بگيرند كه به همين 
منظور و براي دستيابي به اقتصاد مقاومتي و حركت در جهت 
سند چشم انداز بايد مسئولان و فعالان بخش توليد و صنعت با 
همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت معضلات خاص توليد 
و عرضه خود را با دولت و مجلس مطرح كنند تا در جهت رفع 

اين معضلات گام هاي تاثير گذاري برداشته شود. 
اين نماينده مجلس ابراز داشــت: يكــي از معضلات عمده 
توليدكنندگان و صادركننــدگان در بخش چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ناهماهنگي تعرفه هاي وارداتي و صادراتي 
متناسب با نياز كشور است كه با توجه به انتقال اين امر توسط 
فعالان صنف چرم و ســالامبور مجلس در اين خصوص وارد 

عمل شده است. 
وي گفت: به طور معمول براي رشد صنايع، بايد ميزان تعرفه 
واردات مواد اوليه و صادرات محصــولات نهايي را كاهش و 
ميزان تعرفه واردات محصولات نهايي را به كشــور افزايش 
داد تا روند توليد و صادرات تســهيل يابــد و توليدكنندگان 
و صادر كنندگان بتوانند در وضعيت مناســب تري به فعاليت 
بپردازند زيرا تنها در اين صورت اســت كه توازن مناسبي در 

تعرفه صادرات و واردات ايجاد خواهد شد. 
در ادامه سعيد شادكام؛ نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و 
صادركنندگان چرم و سالامبور نيز ادامه داد: در حال حاضر 

صنعت چرم و سالامبور در كشــور در مقايسه با كشورهاي 
ديگر دچار مشكلات فراواني اســت، از يك سو قيمت بالاي 
ماشين آلات و تجهيزات مورد نياز اين صنعت و از سوي ديگر 
تعرفه بالاي واردات مواد شــيميايي اوليه براي توليد چرم، 
عرصه را براي فعاليت در اين بخش دشوار كرده و باعث شده 
كه هزينه تمام شده محصولات داخلي به شدت بالا برود و از 
سوي ديگر به دليل افزايش تعرفه صادرات هزينه تمام شده 
بالاتر برود و صادركنندگان نتوانند در بين كشورهاي رقيب 

حرفي را براي گفتن داشته باشند. 

اين فعال چرم و ســالامبور ادامه داد: در حــال حاضر كه ميزان 
بودجه تعيين شده براي بخش صنعت و معدن نصف سال هاي 
گذشته درنظر گرفته شده است، به راحتي پيش بيني مي شود كه 
نمي توان جهت به روز كردن ماشين آلات مورد نياز اين صنعت 
به بودجه سال 94چشم دوخت، به همين منظور و براي مرتفع 
كردن اين معضل طبق تاكيد وزير صنعت بر جذب سرمايه گذار 
خارجي، تمامي توجهات به جذب سرمايه گذار خارجي معطوف 
شده تا شــايد با اين روش و بهره گيري از استراتژي كشورهای 
پيشرفته اي چون چين بتوان اين صنعت را از وضعيت كنوني نجات 

داد.  شادكام با اشاره به اينكه براي جذب سرمايه گذار خارجي بايد 
مسير توليد را همواركرد، بيان كرد: وقتي كه تعادل مناسبي بين 
تعرفه هاي واردات و صادرات وجود ندارد، سرمايه گذار خارجي 
با مشاهده اين وضعيت تمايلي براي ســرمايه گذاري نمي يابد 
و به جاي ســرمايه گذاري در كشور اقدام به ســرمايه گذاري در 
 كشورهاي همسايه مي كند و بازهم وضعيت نامناسب تر خواهد

 شد. 
نـايـب رئـيـس اتـحاديه تـوليدكنـندگان و صادركنندگان 
چرم و ســالامبور ادامه داد: به همين منظــور و براي جذب 

سرمايه گذار خارجي و تسهيل در روند توليد اين محصولات 
پس از انتقاد مكرر فعــالان اين صنف تعرفه مناســب براي 
صادرات سالامبور پس از طي مراحل قانوني 10 درصد درنظر 

گرفته شده كه پس از بررسي هاي مجدد ابلاغ خواهد شد. 
وي در ادامه گفت: به طورحتم با ايــن كاهش تعرفه علاوه بر 
اينكه شــاهد افزايش ميزان صادرات غيرنفتي خواهيم بود 
به طور طبيعي نيز ميزان جذب سرمايه افزايش خواهد يافت 
و پس از مدرن كردن تجهيزات، اشتغالزايي در اين حوزه نيز 

افزايش مي يابد.

  احتمال وضع تعرفه 10درصدي براي صادرات سالامبور افزايش يافت 

نجاتصنعتچرمباكاهشتعرفهصادرات
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اصناف

تاريخچه صنــف ما به صدر اســام 
برمي گردد. اين را داود عبداللهي فرد؛ 
رئيــس اتحاديه صنف سمســاري ها 
و امانت فروشــان مي گويد. او يكي از 
مشكات اصلي اين شــغل را حضور 
متخلفاني مي داند كه بدون مجوز اقدام به خريد يك شــماره 
ايرانســل مي كنند و از طريــق آن به خريد و فــروش لوازم 
دســت دوم مي پردازند. بــا او درباره روزهــاي مديريتش در 

اتحاديه و نحوه فعاليتش به گفت وگو نشستيم. 

تاريخچه فعاليت اين صنف به كجا برمي گردد و شــما 
به عنوان رئيس اتحاديه از چه زماني به آن پيوستيد؟ 

تاريخچه اتحاديه صنف سمســاران و امانت فروشان به حدود 
ســال 1350 برمي گردد. آن موقع مكان اتحاديه در ســه راه 
امين حضور بود و بعــد از آن به خيابان امام حســين)ع( و در 
نهايت به خيابان نامجو نقل مكان كرد. ملك فعلي كه اتحاديه 
در آن قرار دارد را آقاي هادي مصطفايي؛ رئيس اتحاديه وقت 

همراه با هيات مديره، خريداري و در اختيار اعضا گذاشتند. 

امكانات اتحاديه در چه حدي است؟ و سابقه حضور شما 
به چه زماني برمي گردد؟

امكانات اتحاديه در حــد خودش قابل قبول اســت اما هنوز 
براي رســيدن به ايده آل هايمــان وقت و زمان زيــادي نياز 
داريم تا بتوانيم به نحوه مطلوب تري اقدام به خدمات رســاني 
كنيم. حضور مــن در اتحاديه بــه زماني برمي گــردد كه به 
عنــوان خزانــه دار در هيات مديــره آن فعاليــت مي كردم؛ 
يعني چيزي حدود 6 ســال پيش. همچنين ســه ســال در 
زمان رياست مرحوم حســين حيدرآقا به عنوان نايب رئيس 
 انتخاب شدم و امسال توسط اعضاي اتحاديه مقام رياست آن 

را به عهده گرفتم.

 چه اقداماتي موجب شــد تا اعضاي صنف علاقه مند 
به حضور شما در مقام رياست اتحاديه شوند؟

دليل انتخاب من به عنوان رئيس اتحاديه اين بود كه نســبت 
به بقيه، مورداعتمادتر بودم و توانمندي ام را ثابت كرده بودم. 

اتحاديه سمساران و امانت فروشان چند رسته فعال و 
چه تعداد عضو با پروانه كسب دارد؟ 

ما چيزي نزديك به 800 عضو رســمي داريم و بقيه در شرف 
دريافت پروانه هستند. 

وضعيت اعضاي اتحاديه در حوزه ماليات چگونه است؟ 
متاســفانه مالياتي كه اين روزها از اصناف گرفته مي شــود 
معضلي براي فعاليت آنها به حســاب مي آيد. اينكه بعد از يك 
سال ماليات 400 هزارتوماني را به 3 يا 4 ميليون تغيير دهند 
اصا عادلانه و عاقانه نيست. در بعضي از مغازه ها ديده شده 
كه ماليات را بعد از يك سال 15 برابر كرده اند. متاسفانه گاهي 
شكايت ها هم نتيجه ندارد و كسبه مجبور به پرداخت اين مبلغ 

مي شوند. متاسفانه هر سال دريغ از پارسال... 

فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب به عنوان 
يكي از معضلات اصلي اتحاديه ها مطرح اســت، چه 

برنامه اي در اين زمينه داشته ايد؟
متاسفانه افراد بسيار زيادي هستند كه بدون پروانه كسب در 
اين حوزه فعاليت مي كنند و از طريــق اينترنت و آگهي هاي 
تبليغاتي در روزنامه ها اقدام به جذب مشــتري مي كنند. اين 
روزها با يك شماره ايرانسل هم مي توان كسب و كار راه انداخت. 
شماره ها را پخش مي كنند و به نوعي كار دلالي انجام مي دهند. 
مردم بايد در چنين شــرايطي موضوع را بــه اتحاديه اطاع 

بدهند و منتظر پيگيري باشند. 

مشكلات اصلي صنف شما چيست؟ 
هر صنفي مشكات مخصوص به خود را دارد و اين صنف نيز 
از اين قاعده مستثني نيســت. متاسفانه عده اي بدون داشتن 
مجوز در اين حــوزه فعاليت مي كنند و اگــر تخلفي مرتكب 
شــوند، ما نمي توانيم كاري انجام دهيم چون جواز كســب 
ندارند. شكايت هايي به ما شده بود كه تعداد كمي از شكايت ها 
از سمساري های داراي مجوز و پروانه كسب بود و بقيه بدون 
پروانه فعاليت مي كردنــد كه به آن موارد رســيدگي و برابر 
مقررات با آنها برخورد شد. بقيه شكايت ها چون از جاهايي بود 
كه جواز كســب ندارند، مردم بايد شكايتشان را از طريق قوه 

قضاييه پيگيري كنند. 
همچنين در زمان گرفتن پروانه  بين اتحاديه و شــخصي كه 
پروانه را مي گيرد، يكســري تعهدات و قراردادهايي بســته 
مي شود كه ممكن است كســي كه مغازه را اجاره مي كند با 
اين قوانين و مفاد قرارداد آشــنايي نداشــته باشد، به همين 

دليل به اعضاي اتحاديه پيشــنهاد كرديم كه در صورت بروز 
هرگونه تخلفي در واحدهاي صنفي، شــخص طرف قرارداد 
پاسخگو باشــد حتي اگر مغازه خود را به كس ديگري اجاره 
داده باشــد. متاســفانه هنوز عده اي خارج از اتحاديه و بدون 

اخذ پروانه كسب، اقدام به فعاليت در حوزه سمساري كرده و 
در اين بين تخلفاتي نيز صورت مي گيرد كه در حال افزايش 
است. برخي از طريق جرايد آگهي داده و بدون مجوز در حوزه 
ما فعاليت مي كنند و با دادن شــماره به روزنامه ها و جرايد به 

منازل مراجعه كرده و به عنوان سمســار اقــدام به خريداري 
اجناس مي كنند ولي در اين بين افرادي هستند كه متاسفانه 
 اقدامات خاف انجــام داده و مرتكب ســرقت يــا كارهاي 

ديگر مي شوند. 

فعاليت سمساري هاي اينترنتي و تلفني بدون مجوز، مشكل اصلي اتحاديه است

يك شماره موبايل به جاي يك واحد صنفي

اتحاديــه صنــف توليدكننــدگان و 
فروشندگان لوازم الكتريك شهرستان 
تهران به موجب مــاده 19 قانون نظام 
صنفي مصــوب در خردادماه 1350 
ثبت شــد. اين اتحاديه با شــماره 22 
در اداره كل ســازمان هاي كارگري و كارفرمايي كار خود را با 
هدف صدور پروانه كســب و حمايت از اعضا در مجامع قانوني 
كشور شروع كرد. حســين دروديان؛ رئيس فعلي به مناسبت 
برگزاري انتخابات روزهاي آينده با »كسب و كار« به گفت وگو 

نشسته است. 

تاريخچه فعاليت اين صنف به كجا برمي گردد و شــما 
به عنوان رئيس اتحاديه از چه زماني به آن پيوستيد؟

اين اتحاديه در سال 52 تشكيل شد و تا سال 62 در مكان هاي 
مختلف به صورت اجاره اي فعاليت مي كــرد تا اينكه با تصميم 
و راي هيات مديره وقت، ســاختمان امــروزي در ميدان امام 
خميني)ره( خريداري شد. ساختمان اتحاديه در روزهاي اول 
دچار كمبودهايي مانندIT و لوازم جانبي بود كه درحال حاضر 
به تمام امكانات مورد نياز مجهز شده است. تاريخچه حضور من 
در اين اتحاديه به سال 79 يعني زماني كه به عنوان خزانه دار در 
هيات مديره فعاليت مي كردم، برمي گردد كه با توجه به نداشتن 
بودجه و حقوق پرســنلي از اوايل ورودم مدير مالي شــدم. آن 
زمان اعضاي صنف الكتريك حــدود 1300 نفر بود كه پس از 
فعاليت هاي زيــاد اين تعداد به 2100 نفــر افزايش پيدا كرد و 
درحال حاضر تعداد اعضاي صنف الكتريك 3500 نفر است. من 
چهار سال خزانه دار و مدير اجرايي اتحاديه بودم و در انتخابات 
جديد به عنوان رئيس اتحاديه انتخاب شــدم. در چهار ســال 
اول رياستم در اتحاديه، راه اندازي سيســتم IT، به روزرساني 
مســائل اوليه صنفي و اجراي كليه مصوبات سازمان بازرگاني 
وقت تهران را در اولويت قرار دادم و همچنين كميســيون هاي 
 حــل اختــاف، بازرســي و كميســيون فني نيز تشــكيل 
شد.  در همين مدت، اتحاديه مكاني را در خيابان مفتح به متراژ 
298 متر خريداري كرد و پس از آن با كمك بقيه اعضاي هيات 
مديره نسبت به ســاخت محل جديد اتحاديه با 860 متر بناي 

مفيد و مجهز به تمام تجهيزات مورد نياز اقدام شد. 

چه اقداماتي موجب شد تا اعضاي صنف علاقه مند به 
حضور شما در مقام رياست اتحاديه باشند؟

اعتقاد دارم در جايگاه رياست يك اتحاديه، بايد به نحو احسن 
در مسير حل مشــكات و مطالبات اعضاي تحت پوشش گام 
بردارم؛ لذا در اين راستا در رابطه با بيمه تكميلي اعضاي صنف 
با حدود 500 نفر قرارداد تنظيم شد كه پس از چند سال امروز 
همين بيمه گذار حدود 2250 نفر را تحت پوشــش قرار داده 
است. در ابتداي دوران مســئوليتم، نسبت به تشكيل صندوق 

قرض الحسنه اقدام كردم كه اخيرا به ثبت رسيده است. 

فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كســب به عنوان 
يكي از معضــلات اصلي اتحاديه ها مطرح اســت، چه 

برنامه اي در اين زمينه داشته ايد؟
بسياري از واحدهاي صنفي غيرمجاز الكتريك چون در اطراف 
شهر پراكنده بودند ساماندهي شده و درحال حاضر تعداد كمي 
از فعالان اين صنف بدون پروانه كسب هستند و اگر هم باشند 
بازرســان اتحاديه و اتاق اخطارهاي مكــرر را داده و درصورت 
تداوم فعاليت غيرمجاز از طريق اداره اماكن ناجا جهت اعمال 

ماده 27 اقدام و پلمب خواهند شد. 

بيشترين شكايات مردمي پيرامون چه مسائلي است؟
شكايت از اعضاي صنف الكتريك تهران نسبت به صنوف ديگر 
كمتر است چون نسبت به صنوف ديگر تخصصي تر است. با توجه 
به اينكه سال به سال از طريق اتحاديه، نرخ هاي مصوب اجرا و به 
واحدهاي مجري صنف اباغ مي گردد، بازرسان اتحاديه نسبت 
به صنف اشراف كامل دارند از سوي ديگر توجه جدي اعضاي 
صنف الكتريك تهران به قانونمندي و قانون مداري موجب شده 
تا شــاهد كمترين شــكايت مردم از واحدهاي صنف اتحاديه 
الكتريك باشيم. اگر هم تخلفي صورت بگيرد از سوي افراد فاقد 
پروانه كسب يا از طريق آگهي در رسانه ها بوده كه مردم با آنها 

ارتباط برقرار كردند. 

اتحاديه الكتريك چند رسته فعال و چه تعداد عضو با 
پروانه كسب دارد؟

توزيع كالاهاي روشنايي، صنعتي )تابلو برق، كليد و غيره( كابل، 
لوازم پنوماتيك و هيدروليك، آيفون هاي تصويري، درب هاي 
كنترلي و 10 رسته ديگر جزو فعاليت هاي 3500 واحد صنفي 

عضو اتحاديه است. 

وضعيت اعضاي اتحاديه در حوزه ماليات چگونه است؟
در رابطه با بحث ماليات خوشــبختانه با مديران سازمان امور 
مالياتي تعامل خوبي داشتيم و با توجه به اينكه بعضي از مميزان 
و كارشناســان امور مالياتي در سال هاي اخير نسبت به تبديل 
اعضا از بند »ج« به بند »الف« اقدام كرده بودند، خوشــبختانه 
از حق و حقوق اعضــا دفاع كرده و دوباره بنــد »الفي ها« را به 
بند »ج« برگردانيم. تاش ما بر آن است كه در اعمال مديريت 
مالياتي با مديران مالياتي تعامل و همكاري داشته باشيم تا در 

حوزه ماليات مشكلي براي اعضا به وجود نيايد. 

به طور حتم صنف شــما با انبوهي از كالاهاي چيني و 
همچنين اجناسي كه از مبادي غيرقانوني وارد كشور 
مي شــود روبه رو اســت، چه تمهيداتي در اين زمينه 

انديشيد ه ايد؟
طي چهار سال اخير با توجه به اجرايي شدن طرح هدفمندي يارانه ها، 
متاسفانه افراد سودجوي زيادي از طريق كشور چين اجناس بدون 
كيفيت به صنف الكتريك ايران و تهــران وارد كردند كه در ابتدا 

متوجه شده و از ازدياد آن جلوگيري كرديم؛ لذا با نظارت اتحاديه 
اجناس با كيفيت و حتي داراي استاندارد بالا در سطح بازار عرضه 
مي شود.  با توجه به اينكه در اين اواخر افرادي با شخصيت خارجي 
و از طريق مرزها نسبت به ورود بعضي از كالاهاي بدون كيفيت و 
ارزان قيمت به بازار اقدام مي كنند، اعضاي صنف طوماري را تهيه 
كردند كه رونوشــت آن براي اتاق اصناف تهران و از طريق اتاق به 
مراجع ذي صاح از جمله ستاد مبارزه با كالاي قاچاق ارسال شد 
كه منتظر نتايج و خبرهاي بعدي هستيم. متاسفانه با ورود كالاهاي 
چيني به ويژه در رابطه با انواع چراغ هاي ســقفي، ديواري و آويز، 
كارگاه هاي  توليد داخلي اين نوع كالاها يكي پس از ديگري تعطيل 

يا به انباري براي واردات اين قبيل اجناس تبديل شده اند. 

با توجه به اينكه سرمايه گذاري در بخش توليد، بسياري از 
مشكلات را حل خواهد كرد، چه خواسته اي از دولت داريد؟

توليد نيازمند نگاه حمايتي دولت اســت. كالاهاي بي كيفيت 
و قاچاق به توليد داخلي و اشــتغالزايي آســيب هاي بسياري 
زده اســت. چنانچه اين مهم درنظر مسئولان بي اهميت جلوه 
داده شود بقيه كارگاه هاي توليدي هم تعطيل يا تبديل به انبار 
خواهند شد؛ تقاضاي ما از دولت اين است كه براي جلوگيري از 
ورود بعضي از اقامي كه در داخل توليد مي شود اقدامات قانوني 
لازم را داشته باشد تا دچار ورشكستگي توليد نشويم. متاسفانه 
بخشنامه  صادر شده از طرف دولت در رابطه با توليد يا عملياتي 
نيست يا اينكه پيگيري نمي شود كه درهر دو صورت توليدكننده 
ضرر مي كند. از نظر تسهيات دولتي هم متاسفانه چند سالي 

است كه به توليدكنندگان بي مهري مي شود. 

در بازار اين صنف مشاهده مي شود برخي افراد سودجو 
اقدام به توليد كالاهاي غيراستانداردي مي كنند كه با 

استفاده از شــگردهاي خاص، برچسب استاندارد هم 
بر روي آن حك مي شــود، اين روند ضربه سختي به 
توليدكنندگان با اعتبار وارد مي سازد، نظر شما در اين 

باره چيست؟
درباره توليدكنندگان سيم و كابل متاســفانه اداره استاندارد 
نظــارت كافي و وافــي را كمتر اعمــال مي كند؛ بــا توجه به 
اينكه قيمــت مــس و PVC از طريق بعضي از ســودجويان 
به بالاتريــن حد خود مي رســد، توليدكننــدگان زيرزميني 
 اقدام به توليــد كالاهاي غيراســتاندارد كرده و متاســفانه با
بر چسب استاندارد در سطح بازار توزيع مي كنند كه اين روند 
براي كارخانه هــاي داراي اعتبار زيان آور اســت بنابراين بايد 
اداره اســتاندارد براي حمايت از مصرف كننده و توليدكننده 
 معتبر جلــوي اين قبيــل فعاليت هاي غيرموثــر و خطرناك

 را بگيرد. 

با مديران سازمان امور مالياتي تعامل خوبي برقرار است

حل مشکلات مالياتي در  اولويت اتحاديه لوازم الکتريك
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چقدر موفق هستيد؟ همان اندازه كه شاد هستيد!
شــادی و برخــورداری از يــک روحيــه 
شاداب و ســرزنده، باعث مي شود شما از 
بخش هــای مختلف زندگی تــان راضی تر 
باشيد و درنتيجه بهتر و كارآمدتر نيز عمل 
كنيد. فرقی نمي كند در كدام نوع يا مرتبه 
شغلی مشغول هســتيد، تحقيقات نشان 
مي دهد افراد شــاد در كارهــای گروهی، 
روحيه همكاری بهتری نسبت به سايرين نشــان مي دهند؛ اگر مدير باشند 
با كاركنان شــان روابط بهتری دارند؛ در مشــاغل اداری و خدماتی، قادرند 
مشتريان را به خوبی راضی نگه دارند  و اگر در بخش فروش باشند، ميانگين 
فروش بالاتری دارند. همچنين در بسياری از موارد خلاقيت و ارائه طرح ها و 
راهكارهای نوين، توسط افراد شاد صورت مي گيرد. افراد شاد انرژی بيشتری 
دارند، كمتر شــكايت مي كنند و كمتر غر مي زنند، در نتيجه در روبه رويی با 
يک مشكل از كاه، كوه نمي سازند، چراكه قادرند از جنبه های مختلف به يک 

مشكل نگاه كنند و سرانجام راه حلی پيدا كنند.
 افراد شاد، مثبت انديش نيز هســتند و اين خوش بينی باعث قرارگرفتن در 
موقعيت های بهتر و بهره وری بيشتر در كار نيز مي شود. مديران خوب از شادی 
به عنوان راه حلی برای افزايش انگيزه در كاركنان استفاده مي كنند؛ در صورت 
شاد بودن انگيزه شــما برای بهتر كاركردن نيز افزايش مي يابد. شادی چهار 
خصوصيت ديگر نيز دارد كه باعث مي شود شما در كارتان موفق تر باشيد؛ اول 
اينكه شادی خطر ابتلا به بيماری هايی چون ديابت، فشارخون، سردرد و زخم 
معده را مي كاهد در نتيجه كيفيت كاركردن را افزايش داده و از غيبت های 
كاری مي كاهد. دوم اينكه افراد شاد آموزش پذيرترند و ذهن آماده تری دارند، 
بنابراين بهره وری آنها نيز افزايش مي يابد. سوم اينكه با شادی نه تنها كمتر 
خطا مي كنيد، بلكــه در صورت بروز خطا نيز بر خودتان مســلط تر خواهيد 
بود و قادريد مســئوليت اشتباه را بپذيريد و به آســانی از عهده حل مشكل 
نيز برآييد و در پايان افراد شاد تمركز بيشــتری دارند پس در موقعيت های 
بحرانی تصميمات بهتر و منطقی تری مي گيرند و قادرند به خوبی اولويت ها 

را شناسايی كرده و بر مبنای آنها تصميم گيری كنند.

در باب اهميت بازارشناسي
بازارشناســي ابتــدا در زمــان بررســي 
امكان پذيري ايــده اهميــت مي يابد. در 
اين گام به بررســي مقدماتي مي پردازيم 
كه آيا اين ايده ـ فارغ از شــيوه اجراي آن ـ 
خريداري دارد يا خير؟ مثلا فرض كنيد من 
قصد دارم نوع جديدي از خدمات آموزش 
الكترونيــک را در قالــب يک وب ســايت 
اينترنتي به بازار عرضه كنم. اين شــكل جديد آمــوزش الكترونيک، تجربه 
متفاوتي را در آموزش براي مشتري رقم مي زند. حال بايد ديد مشتري حاضر 
اســت براي اين نوع خدمت پول پرداخت كند؟ كليد اصلــي ماجرا همين 
است. ممكن است من به كمک تحقيقات بازار و روش هاي معمول آن )مثل 
پرسش نامه، مصاحبه و …( واقعي بودن اين ايده كسب وكار را ارزيابي كنم. 

اما يک راه ميان بر هم وجود دارد. در بسياري مواقع ايده نوآورانه كسب وكار 
قبلا در زمينه متفاوتي حساب پس داده است و نوآوري من در واقع تنها عوض 
كردن زمينه عرضه محصول يا خدمت است. بنابراين در اين حالت مي توانم با 
پذيرش سطحي از ريسک و با در نظر گرفتن اينكه فروش خدمات الكترونيک 
درآمدزايي مناسبي در ايران داشته است، مي توانم فرض كنم كه چون ايده 
آموزش الكترونيک من برگرفته از روشي است كه در دنياي آف  لاين فروش 
خوبي داشته، مي تواند در دنياي آنلاين نيز فروش خوبي داشته باشد. البته 
بديهي است كه اين تنها يک سرنخ براي تحقيقات بازار دقيق تر است و نبايد 
براساس چنين استدلالي روي اجراي ايده سرمايه گذاري كرد. در واقع عوامل 
مهم ديگري همچون فناوري موجود و منابع مالي مورد نياز نيز در بررســي 
امكان پذيري ايده كسب وكار  مهمند كه لازم است بررسي شوند. علاوه بر آن، 
خيلي وقت ها يک ايده كسب وكار در طول فرآيند اجرايي سازي آنقدر چكش 

مي خورد كه ايده نهايي با ايده اوليه  تفاوت هاي بسياري دارد. 

به حساب خود برسيد
پســر كوچكی وارد مغازه ای شد، جعبه 
نوشــابه را به ســمت تلفن هل داد. روی 
جعبه رفت تا دستش به دكمه های تلفن 
برســد و شــروع كرد به گرفتن شماره. 
مغازه دار متوجه پسر بود و به مكالماتش 

گوش مي داد.
پسرک پرســيد: خانم، مي توانم خواهش 

كنم كوتاه كردن چمن های حياط خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: كسی هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد.

پسرک گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتی كه به او مي دهيد، انجام 
خواهم داد.

زن در جوابش گفت كه از كار اين فرد كاملا راضی است.
پسرک بيشتر اصرار كرد و پيشنهاد داد: خانم، من پياده رو و جدول جلوی 
خانه را هم برای تان جارو مي كنم. در اين صورت شما در يكشنبه زيباترين 
چمن را در كل شهر خواهيد داشت. مجددا زن پاسخش منفی بود. پسرک 

در حالی كه لبخندی بر لب داشت، گوشی را گذاشت. 
مغازه دار كه به صحبت های او گوش داده بود به سمتش رفت و گفت: پسر، از 
رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه خاص و خوبی داری . دوست دارم 
كاری به تو بدهم. پسر جوان جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم 

را مي سنجيدم. من همان كسی هستم كه برای اين خانم كار مي كند.

توصيه

نگاه

داستانک

يک روز كاری ديگر آغاز شده بود؛ تا از در وارد شد، مثل هميشه با صدای 
بلند شروع به پرخاشگری كرد اما اين بار تعجب مي  كرد كه چرا اين داد و 
فريادها نتيجه عكس مي دهند و كارمندانش ديگر از او حساب نمي برند.  
آيا شما هم يک سرپرســت هســتيد كه آرزو داريد محيط كاری فعال و 
پويايی داشته باشــيد اما با اين حال نمي دانيد چگونه بايد در كارمندان 
 خود انگيزه ايجاد كنيد؟در اين صورت با ما همراه باشيد. كارمندان خوب 

كار نمي كنند. چون:

وظایف آنان تعریف شده نیست: هر نيروی كار بايد حوزه وظايف 
و اختيارات مشخص خود را داشته باشد. او بايد بداند كه دقيقا برای چه 
كاری در اين سازمان اســت و از او چه انتظاراتی مي رود. به عبارت ديگر 
نيروی كار شما نبايد احساس كند از او استفاده كاری مي شود و شما از او 
انتظارات نامحدودی داريد. بنابراين اولين روزی كه يک نيرو را در سازمان 
خود مشغول به كار مي كنيد ابتدا بايد عنوان سمت او را مشخص كنيد. بايد 
 برای خودتان و او مشــخص كنيد كه در مقابل چه توقعاتی به او حقوق 

پرداخت مي كنيد. 

سرپرست، خودش از انگیزه کافی برخوردار نیست: وقتی 
سرپرست يک سازمان خود انگيزه كافی برای 

نيل به اهــداف ارگان تحت مديريتش 
ندارد، آيا انتظار مي رود كارمندان آن 

سازمان با رضايت قلبی و علاقه در 
جهت ايــن اهداف بكوشــند؟ 

پاسخ كاملا روشن است. 
يــن  ا بر بنا

شــما 

به عنوان يک سرپرست ابتدا بايد درک درستی از اهداف ارگان تحت 
سرپرستی خود داشته و به آنها اعتقاد داشته باشيد.

بین تلاش و پاداش آنان توازن برقرار نیست: همه ما انسان ها 
خواهان آن هستيم كه به اندازه تلاشی كه به خرج مي دهيم پاداش دريافت 
كنيم. تحقيقات نشان می دهند كارمندان ارگان هايی كه احساس مي كنند 
ميزان تلاش و پاداش آنها دارای توازن نيست بيشتر به سردردهای ميگرنی، 
فرسودگی عاطفی و شكايات روان تنی و جسمي  دچار مي شوند.  بدانيد رابطه 
كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه اســت و در صورتی كه شــما حقوق 
كارمندان تان را رعايت نكنيد و به آنها به اندازه متعادل پاداش ندهيد، نبايد از 

آنان انتظار داشته باشيد كه در مقابل با جان و دل در محل كار تلاش كنند.

معیار سنجش عملکرد آنان عادلانه نیست:  كارمندان بايد حس كنند 
معيار سنجش مثبت يا منفی بودن عملكرد آنان عادلانه است. آيا اگر يک كارمند 
شاهد اين باشد كه در مقايسه با همكارش به صورت غيرعادلانه تشويق يا تنبيه 

مي شود باز هم دل به كار خواهد داد؟ علاوه بر اين شما بايد 
كارمندان تان را طی زمان طولانی تری آزمايش كنيد و 

عملكرد آنان را در مجموع بسنجيد. به عبارت ديگر 
محاسن كارمندان تان را به دليل خطاهای كوچک 
زير سوال نبريد. در نظر داشته باشيد نيروی كار، 
مهم ترين پتانسيل يک ارگان و عامل اصلی نيل 

يک سازمان به اهداف مورد انتظار خود است.

امکانات کافی برای آنان موجود 
نیست: نيروهای كار شما برای فعاليت خود به 

حداقل هايی مانند 
امكانات مادی لازم در 

دمــای  كار،  محيــط 
مناســب، آرامش كافی، 

فضای مورد نياز و... نيازمند 
هســتند و در صورتی كــه 

احساس كنند سرپرست آنان حتی 
به نيازهای اوليه شان بی تفاوت است آنان نيز 
نسبت به اهداف كاری او بی تفاوت خواهند 

شد.

کســی آنان را درک نمي کند: افرادی كه برای شــما كار 
مي كنند انسان هستند و روحيات، ويژگی های شخصيتی، مشكلات 
خانوادگی، محدوديت ها و مشــكلات خود را دارند. قدری بيشتر به 
كارمندان تان نزديک باشيد، با آنان دوست باشــيد و موانع آنان را 
درک كنيد. كارمندان خود را بر اساس ويژگی های شخصيتی شان 
در جايگاه های مناسب خود قرار دهيد. آيا مي توان به اجبار از فردی 
درونگرا يک منشی با روابط عمومي  بالا ساخت؟ آيا مي توان انتظار 
داشت مشــكلات زندگی شــخصی كارمند شــما هرگز با مسائل 

كاری اش تداخل نداشته باشد؟

از توانایی لازم برخوردار نیستند: شما به عنوان يک سرپرست 
وظيفه داريد براي فعاليت كاركنان تان با بيشترين توان بالقوه آموزش های 

لازم را به اشكال مختلف به آنان بدهيد.

احساس مي کنند در حوزه اختیارات خود،مختار نیستند: 
بدانيد هر شخص از جمله سرپرست و كارمند حوزه اختيارات مشخصی 
دارند. اگر كارمندان شــما ببينند كه در حوزه كارشان دخالت مي شود، 
احساس ناامنی خواهند كرد و اين موضوع بر انگيزه آنان برای كار تاثير 

منفی خواهد گذاشت.

با آنان با صداقت برخورد نمي شود:  همانطور كه گفتيم 
رابطه كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه است و در صورتی كه 
كارمندان شاهد وعده های دروغين و 
عدم صداقت از سوی كارفرما 
باشــند، اين رفتارها را 
با عدم صداقت در 
كار خود پاسخ 
هنــد  ا خو

گفت.

چرا کارمند شما خوب کار نمي کند؟

برای تندرستی خريد كنيد
قلك خانواده

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شركت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شركت ها به نام شركت ها ثبت 
نمی شود و شركا می توانند دارايی شركت را 
بدون پاســخ گويی  از شركت خارج كنند اما 
شــخص حقيقی را می توان بازداشت كرد. 
البته اگر شــركتی معتبر با دارايی متناسب 
با ارزش معامله ای كه با آن صورت می گيرد، 
طرف حساب شما بود، حتما از شخص بهتر 

است. 
در مواردی كه با يک شركت كوچک با سرمايه 
يكصد هــزار تومانی! قــرارداد می بنديد، از 
صاحبــان شــركت بخواهيد ، ذيل ســند را 
به عنوان ضمانت امضا كننــد. البته اين امضا 

غير از امضا به عنوان صاحب حق امضاست.
 اگر اين عبــارت را هم ذكر كنيــد كه اموال 
شــخصی امضا كنندگان در صــورت كافی 
نبودن دارايی شركت وثيقه طلب شماست، 

كفايت می كند.

پاسخ به يك پرسش 
پرسش: مالكی، ملک خود را طی مبايعه نامه ای 
می فروشد. در اين مبايعه نامه پيش بينی می شود 
كه در صورتی كه قيمــت ملک در موعد مقرر، 
پرداخت نشود، قرارداد فسخ می شود. پيش از 
اعمال حق فسخ از سوی خريدار، ملک به شخص 
ثالثی فروخته می شود. وضعيت حقوقی ملک و 

مالک نهايی آن چگونه است؟
 پاسخ: به نظر می رسد با توجه به اينكه خريدار 
اوليه در مدت زمانی كه به طور قانونی مالک بوده 
و از تمام حقوق مالكانه بهره مند بوده، ملک را 
منتقل كرده و اين انتقال صحيح اســت. از اين 
روی، فروشنده می تواند به خريدار اوليه فقط به 
ميزان قيمت ملک در زمان اعلام فسخ مراجعه 
كند. ثالث نيز كه براساس شرايط قانونی مالک 
شــده، ماليكت او نيز محرز است. فروشنده در 
اين حالت برای حفظ حقوق خود، علاوه بر حق 
فسخ، بايد اين شرط را هم بگذارد كه در اين مدت 

ملک منتقل نشود.

حقوق کسب و کار راهکار

ماندن در خانه و پول در آوردن شــايد چندين سال 
پيش آرزويی بعيد به نظر می رســيد امــا اين روزها 
می توان با ماندن در خانه، هم خرج زندگی را درآورد 
و هم در خيلی از هزينه ها از جمله پوشــاک و رفت و 
آمد و... صرفه جويی كرد. دربــاره فوايد »دوركاری« 
زياد گفته اند و زياد شنيده ايم. با هم نگاهی داريم به 

شغل هايی كه می توان در خانه انجام شان داد.

    تدریس خصوصی
فصل تابســتان را خيلی از خانواده ها صرف تقويت 
اوضاع درسی بچه های شان می كنند. در بازار پررونق 
كلاس های آموزشی رنگارنگ هنوز خيلی ها كلاس 
خصوصی را ترجيح می دهند. حالا اگر شما به عنوان 
يک فرد تحصيل كرده از مهارت و دانش آكادميكی 

برخوردار هستيد، بهتر است اين فرصت را از دست 
ندهيد. اولين مشتری های شما می توانند بچه های 
فاميل و همســايه ها باشــند، البته انتظار دريافت 
حق التدريس چشمگيری نداشــته باشيد اما كافی 
است يكی از همين شــاگردان در جمع دوستانش 
تبليغ شما را كند. آن وقت است كه كسب و كار شما به 

سكه شدن نزديک می شود.

   کارهای هنری-دستی
همين دو كلمه ساده طيف بسيار وسيعی از هنرها 
را شامل می شود. از شمع ســازی، خياطی، ساخت 
عروســک پوليشــی، زينت آلات برنجی، درســت 
كردن انواع گل های مصنوعی، تهيه وســايل سفره 
عقد، چاپ روی پارچه و ساخت جعبه های كادويی 

گرفته تا پرداختن به هنرهــای اصيل تر ايرانی مثل 
منجوق دوزی و مليله دوزی و فرشبافی و هر جور كار 
دستی ديگری كه به ذهن خلاق شما خطور می كند، 

می تواند جيب تان را پرپول كند. 

   صنعت زیرزمینی آشپزی
ســبک زندگی اين روزها كه خيلی از خانم ها را سر 
كار فرســتاده، باعث می شود تا بيشــتر خانم ها در 
خانه انواع سبزی را پاک، خرد و سرخ يا خشک كنند، 
نخودفرنگی و باقالی و لوبيا پاک كــرده يا  پيازداغ و 
سيرداغ و انواع مربا و ترشی و شور درست می كنند. 
بين خودمان بماند؛ بعضی از تازه عروس ها هم هستند 
كه رنگين بودن سفره  شان را مديون كسانی هستند 
كه تجربه آشپزی شان را به صورت عملی می فروشند. 

کارهایی براي بيكار نماندن در خانه

يک خريد مناسب، می   تواند برنامه غذايی سالمی را 
نيز در پی داشته باشــد. برای اينكه بتوانيد جلوی 
وسوســه خود را در هنگام ورود به سوپرماركت   ها 
بگيريد، روی آنچه می   خريد، كنترل داشته باشيد، 
آشپزخانه شما مملو از غذاهای سالم باشد و شما 

هميشــه در مقام تهيه   كننده غذاهای سالم برای 
خودتان و خانواده   تان باشــيد بــدون اينكه پول 
اضافه خرج كرده باشيد، برنامه غذايی يک هفته را 

پيشاپيش برنامه   ريزی كنيد. 
يعنی قبل از شــروع هفته فهرســت خريدتان را 

تهيه كنيد و به مغازه يا فروشــگاه مورد نظر برای 
خريد برويد. در اين صورت، احتمال كمتری دارد 
كه ســراغ موادی برويد كه در فهرست يادداشت 
نكرده   ايد. همچنين به برچسب مواد غذايی و مواد 
تشكيل   دهنده محصول توجه كنيد. موادی را بخريد 

كه كالری، چربی كل و چربی اشباع شده كمتری 
داشته باشند. 

با رعايــت اين نــكات در واقع پول خــود را بابت 
ســلامتی پرداخت كرده ايــد و از مصرف بی   رويه 

نيز دور شده ايد. 


